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REVISTA PRESEI 

 

 

 CSAT se reuneşte marţi, în sistem videoconferinţă 

Consiliul Suprem de Apărare a Ţării (CSAT) se va reuni, marţi, în sistem 

videoconferinţă, sub conducerea preşedintelui Klaus Iohannis, pe ordinea de zi 

fiind incluse subiecte referitoare la analiza strategică a Apărării; Carta Albă a 

Apărării; planul de implementare a Strategiei Naţionale de Apărare a Ţării pentru 

perioada 2020 - 2024; riscurile, ameninţările şi vulnerabilităţile la adresa securităţii 

naţionale prognozate pentru anul viitor, a informat Administraţia Prezidenţială, 

citată de Agerpres. 

 

În cadrul şedinţei, care va avea loc la ora 13,00, vor fi analizate şi alte tematici de 

actualitate din domeniul securităţii naţionale, a precizat sursa citată. 

 

Premierul Ludovic Orban, care este vicepreşedinte al CSAT, a solicitat luni 

dimineaţă testarea pentru coronavirus, după ce una dintre persoanele alături de care 

s-a aflat într-un platou de televiziune, în cursul săptămânii trecute, a fost 

confirmată pozitiv. Ulterior, Guvernul a anunţat că testul este negativ, iar prim-

ministrul va rămâne în carantină până joi, de unde îşi va exercita atribuţiile, fără 

interacţiune fizică cu alte persoane. Orban va face joi un nou test pentru infecţia cu 

SARS-CoV-2. 

 

Pe 25 septembrie, Administraţia Prezidenţială a anunţat că preşedintele Klaus 

Iohannis a decis să convoace CSAT pe 6 octombrie, pentru a analiza problematici 

care privesc apărarea ţării şi securitatea naţională. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Ședință majoră: Noi măsuri restrictive pentru România 

Comitetul Municipiului Bucureşti pentru Situaţii de Urgenţă (CMBSU) are marţi, 

de la ora 11.00, o şedinţă pentru a lua o decizie privind recomandările DSP 

Bucureşti. O propunere a DSP ar fi închiderea restaurantelor, interzicerea 

evenimentelor private în restaurante şi cafenele, cu peste 50 de persoane. O altă 

recomandare este purtarea măştii în jurul şcolilor, pe o distanţă de 100 de metri şi 

interzicerea procesiunilor religioase în spaţii deschise precum şi staţionarea în 

apropierea lăcaşelor de cult, potrivit documentului. 

Toate aceste măsuri sunt propuse de către DSP Bucureşti prefectului Gheorghe 

Cojanu, în contextul în care luni rata de incidenţă cumulată, calculată la 14 zile, în 

Bucureşti este de 1,86 şi pentru a limita răspândirea coronavirusului. 

Astfel, DSP Bucureşti recomandă: 

- Interzicerea organizării evenimentelor private în cadrul saloanelor de evenimente. 

- Interzicerea organizării de evenimente private în restaurante şi cafenele, cu 

excepţia celor care se desfăşoară cu participarea a cel mult 50 de persoane şi cu 

respectarea regulilor de distanţare fizică. 

Observația lui Vasile Astărăstoae: SARS-CoV-2 este un virus care respecta 

recomandările autorităților, a lăsat să participe populația la alegeri 

- Obligativitatea purtării măştii de protecţie în jurul unităţilor de învăţământ, pe o 

distanţă de 100 de metri. 

- Interzicerea activităţilor cu publicul a operatorilor economici care desfăşoară 

activităţi de preparare, comercializare şi consum al produselor alimentare şi/sau 

băuturilor alcoolice şi nealcoolice, de tipul restaurantelor şi cafenelelor, în 

interiorul clădirilor, se permit prepararea hranei şi comercializarea produselor 

alimentare şi băuturilor alcoolice şi nealcoolice care nu se consumă în spaţiile 

respective. 

- Interzicerea organizării şi desfăşurării de procesiuni religioase în spaţii deschise 

precum şi staţionarea în apropierea lăcaşelor de cult. 

https://www.stiripesurse.ro/vasile-astarastoae-sars-cov-2-este-un-virus-care-respecta-recomandarile-autoritatilor-a-lasat-sa-participe-populatia-la-alegeri_1513243.html
https://www.stiripesurse.ro/vasile-astarastoae-sars-cov-2-este-un-virus-care-respecta-recomandarile-autoritatilor-a-lasat-sa-participe-populatia-la-alegeri_1513243.html
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- Intensificarea acţiunilor de control în transportul în comun, pieţe, târguri, piscine 

interioare. 

Numărul total al cazurilor de COVID-19 a ajuns la 137.491 luni, după ce Grupul 

de Comunicare Strategică a anunţat că 1.591 de persoane au fost diagnosticate în 

ultimele 24 de ore, când au fost făcute 6.537 de teste. 48 de persoane au decedat, 

numărul total fiind 5.048. La ATI sunt internaţi 592 de pacienţi. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Lista restrictiilor reimpuse in toata Romania in contextul pandemiei de 

COVID-19. Se interzic pelerinajele la sarbatorile religioase 

Ministrul Sanatatii Nelu Tataru si secretarul de stat Raed Arafat au sustinut in seara 

zilei de luni, 5 octombrie, declaratii de presa la Palatul Victoria, la finalul reuniunii 

Comitetului National pentru Situatii de Urgenta (CNSU). 

 

Nelu Tataru a anuntat ca pentru cetatenii care vin din tari cu indice mai ridicat de 

infectare cu noul coronavirus decat al tarii noastre se impun o serie de reguli. 

 

"Suntem pe un trend ascendent", a afirmat Nelu Tataru. 

 

El a adaugat ca evaluarea facuta de INSP a aratat ca am avut o crestere a numarului 

de localitati cu un indice de peste 3 cazuri de imbolnaviri la mia de locuitori. 

 

"In acest context s-au facut evaluari la tot ce inseamna relaxare sau revenire la 

normal si actualizari ale listelor tarilor care au un indice ridicat. Ca urmare a 

acestei actualizari, s-au luat in seara aceasta si anumite decizii. Astfel, pentru 

cetatenii care vin din aceste tari cu indice mai ridicat decat al tarii noastre se impun 

si o serie de reguli", a spus Tataru. 

 

El a explicat ca pentru cei care vin sa stea pentru trei zile in Romania din aceste 

tari pot veni cu un test negativ efectuat in ultimele 48 de ore. Cei care vin sa stea o 

perioada mai lunga intra in carantina 14 zile cu posibilitatea ca in a opta zi sa faca 

la cerere un test. 

https://ziare.com/nelu-tataru/
https://ziare.com/raed-arafat/
https://ziare.com/palatul-victoria/
https://ziare.com/stiri/coronavirus/


CNSLR Fratia | Revista Presei 6 octombrie 2020 4 

 

"Restrictiile pot fi amplificate sau retrase. Gestionam o luna septembrie grea, 

suntem intr-un efort comun - guvern, populatie, autoritati locale - pentru a putea 

limita transmiterea in comunitate. Haideti sa ne gandim ca putem trata in spitale si 

pacienti care nu sunt infectati cu Covid. Au si ei dreptul la viata", a mai spus Nelu 

Tataru. 

 

Seful DSU Raed Arafat a anuntat ca "toate comitetele judetene si Bucuresti se vor 

intruni de urgenta pentru a analiza situatia epidemiologica si sa ia masurile emise 

in contextul unei incidente de 1,5 cazuri la mia de locuitori in ultimele 14 zile." 

 

Masurile analizate in mod deosebit vor fi purtarea mastii in spatiile inchise dar si 

deschise, in special in spatiile publice aglomerate, adauga Raed Arafat. 

 

Alte masuri anuntate de seful DSU: 

 

- Carantinarea localitatilor cu 3 la mie in ultimele 14 zile, daca exista focare, daca 

este raspandire comunitara; 

- Se interzic evenimentele precum nunti, botezuri, in zone cu incidenta peste 1,5 

cazuri la mia de locuitori; 

- Se sisteaza activitatea restaurantelor in interior in zone cu incidenta peste 1,5; 

- Se analizeaza suspendarea activitatii pentru o perioada cel putin 30 de zile a 

agentilor economici care nu respecta regulile; 

- Sarbatorile religioase sunt permise doar cu participarea persoanelor care au 

domiciliul in localitate, fara participarea pelerinilor din alte localitati. Riscul major 

este pe durata transportului, in autocare, e suficienta o singura persoana infectata 

pentru a se intoarce toti infectati acasa; 

 

Masurile anuntate de Raed Arafat se vor aplica, cel mai probabil, si in cazul 

pelerinajului religios la moastele Sfintei Parascheva din Iasi, aflat in plina 

desfasurare. 

 

 

 

https://ziare.com/stiri/autoritati/
https://ziare.com/stiri/spitale/
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Comunicatul integral al Comitetului pentru Situatii de Urgenta: 

 

HOTARARE nr. 47 din 05.10.2020, privind aprobarea listei tarilor/zonelor de risc 

epidemiologic pentru care se instituie masura carantinei asupra persoanelor care 

sosesc in Romania din acestea si stabilirea unor masuri in domeniul sanatatii 

publice 

 

Avand in vedere situatia complexa generata de evolutia cazurilor noi de 

imbolnavire in Europa si implicatiile majore determinate de intrarea pe teritoriul 

national a unui numar mare de persoane din tarile/zonele de risc epidemiologic 

ridicat, 

 

Luand in considerare cresterea zilnica progresiva a numarului de persoane 

infectate, cu preponderenta in anumite zone sau localitati, care determina o 

presiune permanenta asupra capacitatii de gestionare a unitatilor administrativ - 

teritoriale si a sistemului sanitar, 

 

In conformitate cu prevederile art. 4 alin. (1) lit. c) si d) si ale art. 81 din 

Ordonanta de urgenta a Guvernului nr. 21/2004 privind Sistemul National de 

Management al Situatiilor de Urgenta, aprobata cu modificari si completari prin 

Legea nr. 15/2005 cu modificarile si completarile ulterioare, In temeiul 

prevederilor art. 5, alin. (2) lit. (d), alin. (3) lit. (a) si art. 71 din Legea 

nr. 55/2020 privind unele masuri pentru prevenirea si combaterea efectelor 

pandemiei de COVID-19, ale art. 4 si art.11 alin. (1) din Legea nr. 136/2020 

republicata, privind instituirea unor masuri in domeniul sanatatii publice in 

situatii de risc epidemiologic si biologic, ale art. 20 lit. l) din Ordonanta de 

urgenta a Guvernului nr. 21/2004 privind Sistemul National de Management al 

Situatiilor de Urgenta, aprobata cu modificari si completari prin Legea nr. 

15/2005, cu modificarile si completarile ulterioare si ale art. 2 si art. 4 din 

Hotararea Guvernului nr. 94/2014 privind organizarea, functionarea si 

componenta Comitetului National pentru Situatii Speciale de Urgenta, 
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Comitetul National pentru Situatii de Urgenta adopta prezenta HOTARARE: 

 

Art. 1 

(1) Se aproba lista tarilor/zonelor de risc epidemiologic ridicat pentru care se 

instituie masura carantinei asupra persoanelor care sosesc in Romania din acestea, 

in vigoare incepand cu data de 07.10.2020, prevazuta in anexa. 

 

(2) Se excepteaza de la masura prevazuta la alin. (1), persoanele care sosesc in 

Romania din tarile/zonele de risc epidemiologic ridicat, daca raman pe teritoriul 

national pentru o perioada mai mica de 3 zile (72 de ore) si prezinta un test negativ 

pentru SARSCoV-2, efectuat cu cel mult 48 de ore inaintea intrarii pe teritoriul 

national. 

(3) Persoanele care sosesc in Romania din tarile/zonele de risc epidemiologic 

ridicat prevazute la alin. (1) si intra in carantina pentru o perioada de 14 zile, pot 

iesi din carantina dupa a 10 zi, daca efectueaza un test pentru SARS-CoV-2 in a 8 a 

zi de carantina, iar rezultatul acestuia este negativ si nu prezinta simptomatologie 

specifica. 

 

Art. 2 

Organizarea de sarbatori religioase este permisa numai cu participarea 

persoanele care au domiciliul sau resedinta in localitatea unde se desfasoara 

activitatea, fara participarea persoanelor/pelerinilor din alte localitati. 

 

Art. 3 

(1) Comitetele judetene/al Municipiului Bucuresti pentru situatii de urgenta 

au obligatia de a se intruni in sedinta extraordinara, in cel mult 48 de ore de la data 

emiterii prezentei hotararii, in vederea analizarii detaliate a situatiei epidemiologice 

de la nivelul fiecarei localitatii si dispunerii de urgenta a masurilor pentru 

diminuarea impactului riscului conform prevederilor legale aprobate prin hotararile 

Guvernului si cele ale Comitetului National pentru Situatii de Urgenta. 

 

(2) In situatia in care incidenta cumulata in ultimele 14 zile a cazurilor la nivel 

judetean ori a unei sau mai multor localitati depaseste 1,5/1.000 de locuitori, 

ulterior masurilor adoptate conform prevederilor alin. (1), comitetele judetene/al  
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Municipiului Bucuresti pentru situatii de urgenta au obligatia de a se intruni in 

sedinta extraordinara, in cel mult 48 de ore de la data depasirii pragului mai sus 

mentionat. 

 

Art. 4 Se propune ca, persoanele alese la scrutinul electoral organizat in luna 

septembrie 2020, pentru alegerea primarilor, presedintilor consiliilor judetene si a 

membrilor consiliilor locale si judetene, sa poata depune juramantul prevazut in 

Ordonanta de Urgenta a Guvernului nr. 57 din 3 iulie 2019 privind Codul 

administrativ, fara prezenta fizica, prin mijloace electronice de comunicare de la 

distanta, atunci cand persoana in cauza se afla in izolare sau carantina, in conditiile 

legii. 

 

Art. 5 Toate institutiile publice si private, precum si operatorii economici care isi 

desfasoara activitatea in localitatile unde incidenta cumulata in ultimele 14 zile a 

cazurilor este mai mare de 1,5/1.000 de locuitori, au obligatia analizarii modului de 

desfasurarea a activitatii in vederea organizarii programului de lucru in regim de 

munca la domiciliu/telemunca, iar acolo unde acest lucru nu este posibil se 

recomanda decalarea programului de lucru. 

 

Art. 6 Prezenta hotarare se comunica tuturor componentelor Sistemului National 

de Management al Situatiilor de Urgenta, pentru punere in aplicare prin ordine si 

acte administrative ale conducatorilor acestora. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Cîțu anunță ce se discută în primă lectură joi: eșalonarea la plata taxelor și 

scutirea de impozit specific la HORECA până la finalul anului 

Două lucruri care au fost anunțate săptămâna trecută se află într-un proiect de 

OUG ce va fi discutat, în primă lectură, în ședința de Guvern de joi, potrivit 

declarațiilor ministrului Finanțelor, Florin Cîțu. Este vorba despre eșalonarea pe 12 

luni la plata taxelor, fără garanții, pentru firmele afectate de COVID și de scutirea 

de impozit specific pentru sectorul HORECA până la finalul anului. 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24329376-mfp-esalonari-plata-taxelor-firme-afectate-covid-15-decembrie.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24329376-mfp-esalonari-plata-taxelor-firme-afectate-covid-15-decembrie.htm
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1. "În primul rând, știu că pentru 25 octombrie au existat îngrijorări și foarte multe 

companii ne-au abordat și ne-au spus că s-ar putea să aibă probleme cu plata 

datoriilor. Și atunci, v-am spus că joi vom avea în primă lectură o ordonanță de 

urgență pentru eșalonarea datoriilor care au fost acumulate de la începutul stării de 

urgență și până la 25 octombrie. Aceste datorii vor fi amânate pe o perioadă de 12 

luni și eșalonarea se va acorda în termen de cel mult 5 zile pe baza unei cereri la 

care se anexează propunerea de grafic fără a mai fi necesară constituirea de 

garanții", a spus Florin Cîțu. 

Potrivit acestuia, eșalonarea se acordă în cel mult cinci zile și nu este necesară 

constituirea de garanții. 

"În continuare venim în sprijinul companiilor din România, vrem să ne asigurăm că 

toate trec peste această perioadă dificilă. În același timp, iar este o informație pe 

care trebuie să o aveți, cererile de eșalonare vor putea să fie depuse până la data de 

15 decembrie, inclusiv", a afirmat el. 

2. Tot în ședința de guvern de joi, spune el, în aceeași ordonanță vor avea în primă 

lectură și scutirea de impozit specific pentru sectorul HORECA care se va prelungi 

până la finalul anului. 

"Aici iarăși trebuie să spun pentru că foarte mulți oameni nu știu, dar sectorul a 

avut deja o scutire a impozitului specific pe o perioadă de 150 de zile vom face 

această scutire până la finalul anului. Aceasta înseamnă că în 2020 întreg sectorul 

HORECA este scutit de plata impozitului specific pentru tot anul", a mai arătat 

Cîțu. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 FAIR-MediaSind în parteneriat cu CJI lansează prima platformă a 

avertizorilor publici din cultură și mass-media! 

 FAIR-MediaSind, singura federație reprezentativă pentru lucrătorii din mass-

media și cultură, va folosi în activitatea sa GlobaLeaks, software-ul dedicat 

avertizărilor de integritate. Software-ul este furnizat de Hermes Center for  

https://www.globaleaks.org/
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Transparency and Digital Human Rights și este promovat în România în cadrul 

proiectului european Expanding Anonymous Tipping (EAT) de Centrul pentru 

Jurnalism Independent (CJI).  

Platforma de avertizare este disponbilă la: fairmediasind.disclosers.eu sau poate 

fi accesată prin site-ul Mediasind.  

Conducerea FAIR-MediaSind spune că a apelat la această soluție pentru ca cei 

8.000 de membri ai federației să se poată simți în siguranță atunci când sesizează 

nereguli, fără teamă de represalii. O astfel de soluție se dovedește cu atât mai 

necesară în condițiile în care televiziunea publică, unde federația are mulți membri, 

a adoptat un cod intern care permite concedierea angajatului, dacă acesta sesizează 

public abuzuri. Cu ajutorul platformei, riscul ca aceștia să fie recunoscuți și 

pedepsiți este înlăturat. 

Leonard Pădureț, președintele FAIR-MediaSind și președinte al Sindicatului 

Național din Cultură FAIR, apreciază că "Situația dificilă a dialogului social din 

România, înrăutățită de actuala pandemie, ne obligă să găsim noi mijloace de a 

apăra mai eficient drepturile membrilor noștri din cultură și mass-media. Această 

platformă este un nou instrument foarte util pe care îl punem la dispoziția 

membrilor noștri pentru a putea să identificăm și să soluționăm problemele din 

sector fără a ne expune membrii avertizori". 

Cristi Godinac, președintele executiv al FAIR-MediaSind și președinte al 

Sindicatului Român al Jurnaliștilor MediaSind, susține că platformă lansată azi cu 

sprijinul CJI va da posibilitatea angajaților și freelancerilor din cultură și mass-

media să semnaleze, sub protecția anonimatului, mult mai multe nereguli din 

instituțiile unde lucrează. Cererile vor fi preluate de avocații specializați ai 

federației și vor fi soluționate în timp util. “În urmă cu câteva luni am depus la 

Parlament, în numele colegilor din TVR, o avertizare în interes public. 

Angajatorul a adoptat abuziv un cod care permite concedierea, dacă un angajat își 

critică angajatorul sau are opinii divergente cu acesta. Dacă vin îmbrăcați 

inadecvat sau dacă își dau în judecată angajatorul, colegii noștri pot fi concediați 

deoarece se consideră abatere disciplinară gravă. În acest context, anonimatul 

angajaților este esențial. Avem nevoie ca abuzurile să fie semnalate.  

https://eatproject.eu/
http://fairmediasind.disclosers.eu/
http://www.mediasind.ro/
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De acolo înainte, noi și avocații noștri știm pe ce făgaș să mergem. GlobaLeaks ne 

ușurează munca”, spune Godinac. 

“Ultimele luni ne-au arătat cât de important este să ai avertizori care se simt în 

siguranță atunci când raportează nereguli. Într-o societate ca a noastră, în care 

avertizorii sunt văzuți ca <<trădători>> sau în care sunt amenințați cu dosare 

penale dacă vorbesc cu presa, de exemplu, o altfel de platformă poate să le 

asigure anonimatul, dacă ei își doresc asta”, spune Cristina Lupu, director 

executiv CJI. 

Directiva UE privind protecția persoanelor care raportează încălcări ale dreptului 

Uniunii 1937/23 octombrie 2019 aduce noi obligații privind protecția avertizorilor 

de integritate[1], în special crearea unui canal protejat pentru raportarea internă, 

atât pentru instituțiile din sectorul public, pentru entitățile deținute sau controlate 

de acestea, cât și pentru companiile din sectorul privat.  

GlobaLeaks este o platformă open source, folosită de peste 300 de entități din toată 

Europa. Ea funcționează drept canal intern de avertizare și răspunde tuturor 

exigențelor noii Directive Europene pentru protecția avertizorilor de integritate. 

Pentru informații suplimentare referitoare la platforma de avertizare de integritate a 

FAIR-MediSind, vă rugăm să îi contactati pe urmatorii: pentru domeniul cultură –

Leonard Pădureț, președinte, la e-mail: mailto:fair@faircultura.ro și pentru mass-

media – Cristi Godinac, președinte executiv, la e-mail: avertizare@mediasind.ro. 

Pentru informații suplimentare despre proiect, vă rugăm să o contactați pe Mihaela 

Pop, manager de proiect CJI la: mihaela.pop@cji.ro sau tel: 0742627971.  

(Sursa: Sindicatul Român al Jurnaliştilor MediaSind - SRJ MediaSind) 

 

 Violeta Alexandru vrea desființarea Inspecției Muncii: 'Am încercat o serie 

de schimbări. Nu merge. Păcat de cei care muncesc în această instituţie' 

Instituţia Muncii trebuie desfiinţată şi reînfiinţată cu o altă organigramă şi cu 

organizarea de concursuri pentru posturile cheie, consideră ministrul Muncii, 

Violeta Alexandru. 

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/RO/TXT/?uri=uriserv:OJ.L_.2019.305.01.0017.01.RON
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/RO/TXT/?uri=uriserv:OJ.L_.2019.305.01.0017.01.RON
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/RO/TXT/?uri=uriserv:OJ.L_.2019.305.01.0017.01.RON
https://cji.ro/protectia-avertizorilor-obligatie-europeana-si-garantie-de-securitate-pentru-companie/#_ftn1
mailto:fair@faircultura.ro
mailto:avertizare@mediasind.ro
mailto:mihaela.pop@cji.ro
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"Evaluarea mea - pe care tocmai am terminat-o - cu privire la Inspecţia Muncii îmi 

arată că această instituţie nu poate fi reformată prin decizii punctuale. Trebuie 

desfiinţată şi reînfiinţată cu o altă organigramă şi cu organizarea de concursuri 

pentru posturile cheie. Am încercat o serie de schimbări. Nu merge. Păcat de cei 

care muncesc în această instituţie", a scris ministrul pe pagina sa de Facebook. 

 

Ea precizează, însă, că legea de funcţionare a Inspecţiei Muncii trebuie schimbată 

în Parlament atunci când se va putea. 

Ministrul Muncii a acuzat, în context, indiferenţa angajaţilor din Inspecţia Muncii 

faţă de solicitarea autorităţilor de a intensifica controalele în ceea ce priveşte 

respectarea regulilor în contextul pandemiei. 

 

"Mă uitam la cât sunt de indiferenţi după ultima solicitare a Prim-Ministrului de a 

intensifica acţiunile de control pe Covid. Sunt, în schimb, experţi în prezentare de 

statistici. Mi-am format ochiul în a depista tacticile administraţiei, una dintre ele 

fiind aceea de a te "împacheta" prin prezentarea de statistici, situaţii. Pentru cine se 

lasă împachetat. Nu sunt interesată să leg prietenii în administraţie. Nu susţin pe 

nimeni dacă nu face treabă; mă interesează să creez cadrul corect pentru cei care 

vor să facă ceva, să iasă din starea de confort şi să muncească cu rezultate vizibile. 

E cam târziu pentru România să rateze şi acest an fără să se facă treabă", arată 

Violeta Alexandru. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ministrul Educatiei: A inceput procedura de licitatie pentru ultimele doua 

loturi de tablete 

Ministrul Educatiei, Monica Anisie, a afirmat ca pana in prezent au fost atribuite, 

in urma licitatiilor, contractele pentru achizitia a 82.000 de tablete - unui operator 

economic si circa 109.000 de tablete - altui operator. "Deja pentru ultimele doua 

loturi a inceput procedura de licitatie", a spus Anisie. 

 

Ea a mentionat ca numarul unitatilor de invatamant care functioneaza in scenariul 

rosu ar putea creste, de aceea achizitiile trebuie facute cat mai rapid. 

https://ziare.com/monica-anisie/
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Anisie a fost intrebata, luni seara, la Realitatea Plus, daca mai exista o problema 

reala cu tabletele. 

 

"Avem o problema, sa spunem asa, din punct de vedere al distribuirii acestor 

tablete. Inca din primul moment am realizat evaluarea in vederea alocarii 

financiare pentru achizitia de tablete. Inca din luna mai deja, prin hotarare de 

Guvern, au fost alocati bani pentru achizitionarea a peste 250.000 de tablete. A fost 

o evaluare initiala, realizata de catre directorii unitatilor de invatamant si de catre 

inspectoratele scolare", a explicat Anisie. 

 

Ea a spus ca a fost alocat bugetul necesar si s-a realizat o licitatie de catre ONAC si 

"au fost atribuite 82.000 de tablete unui operator economic si aproximativ 109.000 

unui alt operator economic". 

"Deja pentru ultimele doua loturi a inceput procedura de licitatie, dar as vrea sa 

spun, pentru ca au existat aceste intarzieri, noi am luat si alte masuri (...) Daca 

astazi avem 338 de unit de invatamant aflate in scenariul rosu, asa cum s-a spus, 

exista posibilitatea sa fie mai multe unitati de invatamant in acest scenariu si de 

aceea este important sa realizam aceste achizitii cat mai rapid. ONAC este 

responsabil de acest lucru, Ministerul Educatiei a dat banii necesari pentru 

achizitie, prin urmare trebuie sa se realizeze ca mai rapid", a afirmat Anisie. 

 

Anisie a mentionat ca o alta achizitie a MEC se va finaliza in 9 octombrie, vizand 

laptopuri, camere web si table interactive pentru peste o mie de licee. 

 

Oficiul National pentru Achizitii Centralizate (ONAC) a reluat, in 14 septembrie, 

procedura privind achizitionarea de dispozivite conectate la internet. Contractul 

vizeaza cumpararea, prin negociere directa, a peste 167.000 de dispozitive. 

"Avand in vedere inceperea noului an scolar 2020 - 2021, sub incidenta starii de 

alerta, in situatia de fata determinata de raspandirea coronavirusului SARS-CoV-2 

la nivel national, suspendarea activitatilor didactice de predare, evaluare, care 

presupun interactiunea fata in fata, poate sa fie dispusa de autoritatile din domeniu 

cand situatia epidemiologica o impune.  
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In conditiile unei potentiale limitari a interactiunii la clasa/cursuri este imperios 

necesar asigurarea resurselor educationale adecvate si implicit sectiunea 

raporturilor juridice in privinta asigurarii dreptului fundamental la invatatura, 

potrivit careia Oficiul National pentru Achizitii Centralizate in calitate de institutie 

abilitata urmeaza sa deruleze in regim de urgenta, in numele si pentru Ministerul 

Educatiei si Cercetarii, procedura de negociere fara publicare prealabila a unui 

anunt de participare avand ca obiect achizitionarea de dispozitive Electronice cu 

conexiune la internet necesare facilitarii activitatilor didactice la distanta", se arata 

in anuntul ONAC. 

 

Potrivit anuntului ONAC, procedura este "negociere fara publicare prealabila" si 

urma sa se cumpere 167.174 de dispozitive, impartite in sase loturi. 

 

- Lot 3 Regiunea Nord - Est 1 (Bacau, Botosani, Neamt) 

Valoarea estimata fara TVA: Intervalul intre: 11.310.251 si 14.873.948 lei 

 

- Lot 4 Regiunea Nord - Vest (Bihor, Bistrita - Nasaud, Cluj, Maramures, Satu 

Mare, Salaj) 

 

Valoarea estimata fara TVA: Intervalul intre: 10.658.823 - 14.796.806 lei 

 

- Lot 5 Regiunea Vest (Arad, Caras - Severin, Hunedoara, Timis) 

Valoarea estimata fara TVA: Intervalul intre 6.405.383 si 8.988.410 lei 

 

- Lot 6 Regiunea Sud - Vest (Dolj, Olt, Valcea, Mehedinti, Gorj) 

Valoarea estimata fara TVA: Intervalul intre: 10.524.201 si 14.382.857 lei 

 

- Lot 8 Regiunea Sud - Est (Braila, Buzau, Constanta, Galati, Tulcea, Vrancea) 

Valoarea estimata fara TVA: Intervalul intre: 11.302.688 si 15.601.510 lei 

 

- Lot 9 Zona Nord - Est 2 (Iasi, Suceava, Vaslui) 

 

Valoarea estimata fara TVA: Intervalul intre: 11.927.393 si 15.645.880 lei 
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ONAC anunta ca cele sase loturi au fost anulate in cadrul licitatiei anterioare, care 

s-a soldat doar cu incheiarea unui contract pentru trei loturi. 

 

Valoarea totala estimata a achizitiei se situeaza intre 62,1 si 84,2 milioane de lei 

fara TVA. 

 

Ofertele trebuiau depuse pana in 18 septembrie. 

 

Ministrul Educatiei, Monica Anisie, a anuntat, in 5 septembrie, ca, in urma 

licitatiei desfasurate de Oficiul National pentru Achizitii Centralizate (ONAC) 

exista o companie care a castigat licitatia pentru asigurarea a trei loturi de tablete, 

respectiv peste 82.000 de dispozitive. 

 

Ministrul Educatiei, Monica Anisie, a cerut recent premierului Ludovic 

Orban demiterea presedintelui ONAC, intrucat licitatia pentru achizitionarea a 

250.000 de tablete nu poate fi finalizata la timp. "Consider inacceptabil rezultatul 

dezastruos al licitatiei, dupa atatea luni in care toate institutiile implicate, mai putin 

ONAC, au luat toate masurile ca procedura sa fie incheiata in termenele stabilite", 

a transmis Anisie. 

 

Ulterior, premierul Ludovic Orban a declarat ca este posibil sa il demita pe 

directorul Oficiului National pentru Achizitii Centralizate (ONAC), asa cum a 

cerut ministrul Educatiei, Monica Anisie, din cauza problemelor legate de licitatia 

pentru tabletele elevilor, precizand ca este nemultumit de modul in care s-au 

derulat mai multe proceduri de licitatie. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Monica Anisie vrea sa suplimenteze numarul de posturi din educatie si va 

initia o hotarare in acest sens 

Ministrul Educatiei si Cercetarii, Monica Anisie, a anuntat luni ca va initia in 

aceasta saptamana o hotarare prin care sa fie suplimentat numarul de posturi din 

sistemul educational. 

 

https://ziare.com/ludovic-orban/
https://ziare.com/ludovic-orban/
https://ziare.com/monica-anisie/ministrul-educatiei-stiri/
https://ziare.com/monica-anisie/
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Potrivit acesteia, suplimentarea va fi cu 750 de posturi, decizia fiind luata in urma 

unei analize la nivelul sistemului. 

 

"Am decis ca saptamana aceasta, in cadrul sedintei de Guvern, sa initiez o hotarare 

de Guvern prin care sa maresc numarul de posturi pentru personalul didactic 

auxiliar si nedidactic. Deja am avut o astfel de initiativa prin care am suplimentat 

cu 500 de posturi, iar acum, saptamana aceasta, voi suplimenta cu 750 de posturi. 

Am facut o analiza la nivelul sistemului si in felul acesta voi initia aceasta hotarare 

de Guvern", a spus Anisie, dupa ce a participat la un eveniment prilejuit de Ziua 

Internationala a Educatiei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Avertismentul Băncii Naționale: România și-ar putea maximiza șansele la 

obținera fondurilor europene dacă își adaptează Master Planul General de 

Transport 

Master Planul General de Transport (MPGT) ar trebui adaptat la noua abordare 

europeană privind infrastructura "verde", pentru că aceasta ar maximiza accesul la 

fonduri europene nerambursabile, susţine viceguvernatorul Băncii Naţionale a 

României (BNR), Leonardo Badea (foto), relatează Agerpres. 

Conform unei analize efectuate de acesta, economia mondială se confruntă cu 

pierderi de trilioane de dolari ca efect al pandemiei, risc de amplificare 

semnificativă a falimentelor, întârziere a recuperării economice, prăbuşirea unor 

întregi sectoare de activitate şi şomaj în creştere. 

De aceea, guvernele din întreaga lume caută să creeze pachete de stimulare care să 

încurajeze creşterea economică durabilă iar proiectele de infrastructură sunt văzute 

ca o soluţie pentru a le ajuta să facă acest lucru. 

 

 

 

http://www.agerpres.ro/
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Investiţiile în infrastructură sunt în mod tradiţional percepute ca având efect pozitiv 

aproape imediat asupra creşterii economice (prin capacitatea de a crea locuri de 

muncă şi a susţine PIB atât pe partea de utilizări cât şi pe cea de resurse), cât şi de 

creşterea pe termen mai lung (prin creşterea accesibilităţii la ocuparea forţei de 

muncă, îmbunătăţirea oportunităţilor de educaţie printr-o mai bună conectivitate şi 

creşterea egalităţii prin acces la utilităţile critice). 

"Deoarece probabil România nu ar avea astăzi deplina capacitate de a pune 

(eficient) în operă proiecte mamut de anvergură naţională, care să implice resurse 

uriaşe şi o coordonare impecabilă a multor activităţi complexe cu calendare foarte 

interconectate, aşa cum ar fi necesar pentru o dezvoltare accelerată a infrastructurii 

de transport în toată ţara, chiar şi o strategie de îmbunătăţire şi creştere graduală a 

acoperirii şi calităţii acesteia, trimestru de trimestru şi lună de lună, întinsă pe o 

perioadă de mai mulţi ani, prin acumulare în timp ar produce efecte benefice 

uriaşe", menţionează Leonardo Badea. 

Viceguvernatorul BNR susţine că, pentru dezvoltarea infrastructurii de transporturi 

calea cea mai potrivită este cea a unui calendar cu acţiuni concrete şi termene 

fezabile dar precise, compus prin orchestrarea de la nivel central a cât mai multor 

lucrări şi proiecte de dimensiune mai redusă la nivel regional, dar interconectate, 

care să facă parte din aceeaşi viziune de ansamblu şi care să formeze un tot unitar 

odată recepţionate şi puse în exploatare. 

"Aceasta a fost de altfel şi abordarea de până acum. România are deja un Master 

Plan General de Transport (MPGT) cu orizont 2030, adoptat prin hotărâre a 

guvernului la finele anului 2016, pe care îl actualizează periodic. Este firesc ca un 

astfel de plan etapizat de extindere şi modernizare a infrastructurii de transport este 

de aşteptat să se întindă pe zeci de ani, dar cu rezultate de etapă care să se 

materializeze în mod continuu, trimestru de trimestru şi lună de lună. Iar programul 

de întreţinere a infrastructurii trebuie gândit ca un efort perpetuu. Din păcate, au 

existat, după părerea mea, cel puţin trei inconsecvenţe care au condus la realizările 

mult sub aşteptări din prezent: lipsa de consistenţă în timp, alternând perioade de  
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efort mai susţinut cu unele în care progresul a fost abia vizibil sau aproape 

inexistent; deficienţe de viziune globală şi coordonare la nivel central a multelor 

proiecte aflate în diferite etape de derulare astfel că între acestea nu a existat 

suficientă interconectare, ele nu s-au îmbinat în cel mai fericit mod într-o reţea 

integrată şi multinodală; insuficienta planificare şi alocare de resurse pentru 

întreţinerea şi repararea segmentelor aflate în exploatare care a făcut ca în prezent 

componente importante ale reţelei finalizate cu mai mulţi ani în urmă să se 

deterioreze deja semnificativ ceea ce implică un efort (financiar şi logistic) mai 

mare pentru refacerea lor prin comparaţie cu cel de întreţinere periodică", afirmă 

viceguvernatorul BNR. 

În opinia sa, unul dintre cele două cele mai importante puncte vulnerabile ale 

MPGT este insuficienţa surselor de finanţare identificate pentru obiectivele 

incluse, de aceea racordarea la planurile europene de dezvoltare a transporturilor şi 

la domeniile pentru care sunt oferite facilităţi de finanţare prin programe europene 

este crucială. 

"Din această perspectivă, ar fi probabil utilă adaptarea cât mai urgentă a unei părţi 

cât mai importante a MPGT la noua abordare europeană privind infrastructura 

"verde". Aceasta ar maximiza accesul la fonduri europene nerambursabile şi 

totodată ar crea o foarte bună oportunitate pentru ca administraţia publică centrală 

şi locală să emită obligaţiuni verzi care acum sunt din ce în ce mai căutate pe 

pieţele internaţionale de către investitorii instituţionali iar costul (dobânda) 

finanţării astfel obţinute este mai redus în raport cu cel al obligaţiunilor 

tradiţionale", spune Leonardo Badea. 

A doua dificultate în calea unei implementări de succes a MPGT, în opinia sa, ar fi 

abilitatea de administrare eficientă a proiectelor, sau poate mai degrabă 

inconsecvenţa în timp a gradului de eficienţă în gestionarea tuturor activităţilor şi 

detaliilor (într-adevăr deosebit de complexe) proiectelor ce compun master planul. 

"Cred că aici este în mare parte o problemă delicată de mentalităţi. Trebuie să 

găsim calea de organizare şi guvernanţă la nivelul entităţilor publice centrale şi 

locale implicate în administrarea acestor proiecte care să stimuleze personalul de 

specialitate să aibă acelaşi grad de implicare şi efort indiferent de modificările în 

conducerea politică de la vârful administraţiei.  
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Asta se poate întâmpla tocmai prin existenţa consensului larg la nivel politic asupra 

strategiei", susţine Leonardo Badea. 

De asemenea, în analiză se menţionează faptul că este important să fie viabilizate 

parteneriatele public-private (PPP) pentru infrastructură. 

"Chiar dacă proiectele PPP sunt în general privite ca fiind riscante şi având în mod 

frecvent probleme de guvernanţă, ele constituie o alternativă de finanţare a 

dezvoltării infrastructurii ce nu trebuie ignorată. Trebuie să căutăm în continuare 

căi pentru viabilizarea acestei abordări astfel încât să putem implica într-o manieră 

cât mai consistentă capitalul privat, în contextul actual în care resursele publice 

sunt tot mai insuficiente iar utilizarea banilor europeni chiar dacă trebuie 

maximizată nu trebuie să devină sursă exclusivă care să creeze o dependenţă", scrie 

Leonardo Badea. 

Potrivit analizei, sectorul transporturilor şi depozitării are o cifră de afaceri 

cumulată de 57 miliarde de lei la nivelul anului 2019 şi se situează între cele 5 

industrii principale dominate de capitalul privat autohton (circa 67% din capitalul 

celor peste 42.000 de companii înregistrate la nivel de sector). 

Sectorul transporturilor şi depozitării generează cea mai mare valoare adăugată 

brută dintre toate sectoarele economiei locale, respectiv 46 miliarde de lei şi circa 

25% din exporturile de servicii ale României. Efectivul de salariaţi în acest 

domeniu de activitate este de circa 400.000 de persoane, ceea ce poziţionează 

România pe locul 4 în Uniunea Europeană (după Lituania, Letonia şi Finlanda) în 

ceea ce priveşte ponderea numărului de angajaţi la nivel de sector în total forţă de 

muncă. Sectorul transporturilor şi depozitării se clasează între primele 5 industrii 

angajatoare din sectorul privat iar între primele 4 ocupaţii angajatoare din România 

regăsim două specifice acestui sector. 

Conform analizei, sectorul transporturilor şi al logisticii s-a numărat printre cele 

mai afectate sectoare economice în debutul crizei COVID-19, atât la nivel 

european şi internaţional, cât şi pe plan local. Ulterior depăşirii perioadei de stare 

de urgenţă, transporturile au fost însă printre principalele activităţi care au revenit 

rapid, ca urmare a cererii extrem de puternice de bunuri şi mărfuri, îndeosebi din 

categoriile de primă necesitate, dar şi ca efect al dezvoltării semnificative a 

segmentului vânzărilor online şi al livrărilor la domiciliu.  
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Totuşi, unele sub-sectoare din sfera transportului de persoane, în special pe cale 

aeriană sau maritimă, au avut în continuare de suferit şi sunt încă şi în prezent sub 

o presiune considerabilă. 

În general, impactul economic al crizei COVID-19 a fost major la nivelul 

companiilor din sub-sectorul transportului de pasageri, având în vedere restricţiile 

privind circulaţia persoanelor impuse atât pe teritoriul României cât şi în alte 

jurisdicţii în care activează transportatorii români de pasageri, dar şi ca urmare a 

riscurilor de infectare percepute de potenţialii utilizatori. 

Din fericire, impactul crizei COVID-19 a fost doar unul moderat la nivelul sub-

sectoarelor transporturilor de marfă şi depozitării, graţie faptului că acestea au 

rămas în continuare responsabile pentru livrarea bunurilor de consum către 

distribuitorii din sectorul retail sau direct către populaţie (incluzând aici serviciile 

de curierat). 

Statisticile oficiale aferente perioadei de maximă intensitate din debutul crizei 

COVID-19, asociată stării de urgenţă, arată că la nivelul sectorului transporturi şi 

depozitare au fost suspendate aproape 75.000 de contracte de muncă, echivalentul 

a aproximativ 19% din total forţei de muncă, proporţie mai redusă faţă de media 

calculată la nivelul întregii economii locale, de 21,9% şi departe de impactul 

înregistrat de sectoarele cele mai afectate (ex. HORECA aproximativ 56,6% sau 

industria prelucrătoare circa 25,8%). 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ajutoarele de stat de max. 150.000 Euro pentru IMM: 5 zile de foc în 

perioada de cerere. Aportul propriu va putea fi asigurat din credit bancar. 

Descarcă proiectul de procedură 

Ministerul Economiei a publicat, luni, o formă avansată a Procedurii de 

implementare a măsurii 2 - ajutoarele de stat de câte 2.000-150.000 de euro pentru 

firme mici și mijlocii (IMM) și anumite ONG-uri. Printre prevederi se numără 

perioada scurtă de solicitare a banilor, dar și posibilitatea beneficiarului de a-și 

asigura aportul propriu din credit bancar de la banca parteneră cu care alege să 

lucreze. 
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Vorbim despre Măsura 2 din cadrul ajutoarelor de stat de 1 miliard de euro, pentru 

ieșirea din criza COVID-19, finanțate prin Programul Operațional Competitivitate 

(POC) 2014-2020. 

Luni, 5 octombrie, erau (doar) 38.000 de profiluri de utilizatori cu parolă 

preînregistrate în aplicația electronică de la Ministerul Economiei, conform unor 

informații accesate de StartupCafe.ro. Pe toate cele 3 măsuri de sprijin sunt 

așteptați 80.000-100.000 de beneficiari. 

Pe Măsura 2 va fi disponibil un buget de 350 milioane euro (din fonduri UE și de 

la bugetul de stat), din care se vor acorda granturi pentru capital de lucru de câte 

2.000-150.000 de euro unor ONG-uri din domeniul învățământului și unor IMM-

uri, pe principul primul venit-primul servit. 

Prin implementarea măsurii se estimează acordarea de ajutor de stat unui număr de 

10.000 de beneficiari. 

Condiții și valori pentru beneficiari 

IMM-urile (definite conform Legii nr 346 / 2004 cu modificările și completările 

ulterioare, adică inclusiv microîntreprndeirle) trebuie să fie din domenii ca: 

restaurante, hoteluri, cafenele, industria alimentară și alte activități asimilate 

acesteia, servicii din domeniul transporturilor, agențiilor de turism, 

editurilor/librăriilor/ bibliotecilor, industriilor creative, precum și al organizărilor 

de evenimente. Lista codurilor CAEN  eligibile este prevăzută în anexa nr. 2 la 

Ordonanța de urgență 130/2020 (care ar putea să fie modificată). 

O altă codiție este ca activitatea curentă a acestor IMM-uri să fi fost afectată de 

răspândirea virusului SARS-CoV-2 sau a căror activitate a fost interzisă ori redusă 

prin ordonanțe militare pe perioada stării de urgență și/sau pe perioada stării de 

alertă. 

În cazul ONG-urilor, acestea trebuie să aibă activitate economică din domeniul 

învățământ. 
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Alte condiții: 

 Beneficiarii au obținut certificat de situații de urgență (CSU) în baza 

Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 29/2020 privind unele măsuri 

economice și fiscal-bugetare, cu modificările ulterioare; 

 au înregistrat profit operațional din activitatea curentă (din activitatea de 

exploatare), în unul din ultimele două exerciții financiare înainte de 

depunerea cererii de finanțare pentru obținerea grantului, potrivit situațiilor 

financiare depuse; 

 dispun de coparticipare (cofinanțare) la constituirea capitalului de lucru în 

procent de minimum 15% din valoarea grantului la data utilizării grantului 

pentru capital de lucru; 

 nu erau în dificultate la 31 decembrie 2019; 

 mențin sau suplimentează numărul de angajați existenți la data înscrierii 

electronice pentru o periodă de minim 6 luni de la momentul plății ajutorului 

financiar; 

 suma totală a ajutoarelor de stat primite în cadrul temporar Covid 19 instituit 

de Comisia Europeană însumată cu cuantumul ajutorului de stat solicitat în 

cadrul prezentei măsuri nu depăşeşte la nivelul întreprinderii unice, pragul 

de 800.000 euro, echivalentul în lei. 

Valoarea ajutorului acordat: 

a) pentru IMM-urile cu cifra de afaceri aferentă anului 2019 cuprinsă între 5.000 și 

13.500 euro, valoarea grantului este de 2.000 euro; 

b) pentru IMM-urile cu cifra de afaceri aferentă anului 2019 cuprinsă între 13.501 

și 1.000.000 euro, valoarea grantului se stabilește în procent de 15% din cifra de 

afaceri și nu poate depăși suma de 150.000 euro. Pentru IMM-urile cu cifra de 

afaceri cu echivalentul în euro de peste 1 milion de euro, valoarea maximă a 

ajutorului este de 150.000 euro. 
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Dacă un beneficiar de ajutor de stat face parte din categoria întreprinderilor legate 

și a depus mai multe cereri de finanțare pentru obținerea grantului necesar 

capitalului de lucru, valoarea cumulată a grantului pentru capital de lucru care 

urmează a fi acordat nu poate depăși 250.000 euro echivalent în lei la data plății 

grantului pentru capital de lucru. 

Aportul propriu va putea fi asigurat prin credit bancar 

Așa cum se arată în condiții, benefciiarii trebuie să asigure coparticipare 

(cofinanțare) la constituirea capitalului de lucru în procent de minimum 15% din 

valoarea grantului. 

În program au fost selectate deja 7 bănci partenere, printre care și Banca 

Transilvania, considerată cea mai mare din România. 

Banca parteneră selecţionată poate acorda din surse proprii facilități de creditare 

pentru implementarea proiectelor. Astfel, beneficiarii vor putea face dovada 

cofinanțării și prin scrisoare de aprobare a creditului sau prin contract de credit. 

Cele 5 zile de foc și alte termene importante 

Solicitarea ajutoarelor de stat se face în 2 etape: 

1. Prima etapă, de preînregistrare, a început deja pe 15 septembrie - potențialii 

solicitanți își fac profiluri de utiliazatori cu parolă în sistemul electronic 

realizat de STS și Ministerul Economiei -

 https://granturi.imm.gov.ro/auth/login 

2. În etapa a doua, utlizatorii vor solicita banii de la stat propriu-zis, pe 

principiul primul venit-primul servit. Acest principiu se aplică începând cu 

etapa de solicitare, nu contează cine și-a făcut profil de utilizator mai repede, 

ci cine cere efectiv banii mai repede. 

Termene și perioade importante: 

 15 septembrie 2020  - etapa 1 - a început preînregistrarea potențialilor 

aplicanți în sistemul electronic. 

https://www.bancatransilvania.ro/pentru-companii/imm/imm-finantare/granturi-imm/
https://www.bancatransilvania.ro/pentru-companii/imm/imm-finantare/granturi-imm/
https://granturi.imm.gov.ro/auth/login


CNSLR Fratia | Revista Presei 6 octombrie 2020 23 

 

 Etapa a 2-a, de solicitare a grantului de capital de lucru nu a fost stabilită, 

dar se va comunica  pe site-ul Ministerului Economiei cu cel putin 3 

zile înainte de data începerii procesului de solicitare propriu-zis. 

 Sesiunea de solicitare va dura 5 zile lucrătoare, cu posibilitate de prelungire 

dacp nu se consumă bugetul alocat. „Aplicația electronică va fi deschisă 

începând cu ora 10.00 a primei zile de înscriere, timp de 5 zile lucrătoare de 

la demararea înscrierii în Program, până la ora 20.00 a ultimei zile de 

înscriere, cu posibilitatea de prelungire a termenului până la epuizarea 

bugetului” - prevede proiectul de procedură. Atenție: se aplică principiul 

primul venit-primul servit. 

 Perioada de solicitare a fondurilor nu va depăși data de 31 octombrie 2020, 

conform schemei de ajutor de stat. 

 Aplicanții vor intra în aplicație, vor descărca contractul de finanțare, îl vor 

semna cu semnătură electronică și îl vor reîncărca semnat în aplicație în 

maxim 20 zile de la primire, dar nu mai mult de 15 decembrie 2020, 

împreună cu dovada co-finanțării (extras de cont bancar, scrisoare de 

aprobare a creditului sau contract de credit). 

 După semnarea contractului de finanțare de către ordonatorul terțiar de 

credite (agenția teritorială pentru IMM)  și reîncărcarea în aplicație a 

contractului semnat de ambele părți (beneficiar și agenție), instituția de 

credit (banca) parteneră selectată de către aplicant la înscriere va fi 

înștiințată electronic că poate face plata ajutorului financiar nerambursabil. 

Beneficiarii eligibili declaraţi admişi vor deschide conturi curente disticte la 

instituţia parteneră, care vor fi utilizate exclusiv pentru implementarea 

măsurii pe perioada de derulare a acesteia. 

 Plățile vor fi efectuate până la 31 decembrie 2021. Acest termen se referă la 

plățile pe are șe va face Ministerul Fondurilor Europene către Ministerul 

Economiei, la finalul proiectului mare al Ministerului Economiei, neăau 

explicat surse apropiate schemei de finanțare. Practic, Ministerul Ecnomiei 

va face plățile către beneficiari din bugetul său și pe urmă va deconta 

cheltuielile de la MFE, care, la rândul său, pentru ca în final Comisia 

Europeană să ramburseze partea de fonduri europene. 
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Cheltuieli eligibile: fără consultanță, fără second-hand 

Cu ajutoarele nerambursabile, beneficiarii NU vor putea plăti consultanții care i-au 

ajutat să aplice și nu vor putea cumpăra nici bunuri second hand. Nu sunt eligibile 

nici salariile și nici achizițiile în leasing. Aceste cheltuieli vor trebui suportate de 

către aplicant din buzunarul propriu. 

Lista cheltuielilor eligibile: 

a) cheltuieli privind stocurile de materii prime, materiale, mărfuri, precum și alte 

categorii de stocuri necesare activității curente/operaționale desfășurate de 

beneficiari; 

b) datorii curente și restante față de furnizorii curenți, inclusiv față de furnizorii de 

utilități, potrivit contractelor încheiate; 

c) cheltuieli privind chiria pe bază de contract încheiat; 

d) cheltuieli privind achiziția de servicii necesare activității curente, cu excepția 

serviciilor de consultanță, studiilor și altor categorii de servicii indirecte; 

e) cheltuieli privind echipamentele de protecție medicală, inclusiv materiale de 

dezinfecție pentru protecția împotriva răspândirii virusului SARS-CoV-2; 

f) cheltuieli privind achiziția de obiecte de inventar, inclusiv obiecte de inventar de 

natura mijloacelor fixe necesare reluării activității curente; 

g) cheltuieli privind achiziția de echipamente, utilaje, instalații, tehnologii, dotări 

independente necesare reluării activității; 

h) cheltuieli privind plata datoriilor către bugetul statului. 

Descarcă de AICI noul proiect de procedură pentru Măsura 2 - granturi de capital 

de lucru și alte documente necesare. Ministerul Economiei a transmis Ministerului 

Fondurilor Europene proiectul de procedură de implementare a Măsurii 1, pentru 

eventuale modificări și adăugiri. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

 

http://www.imm.gov.ro/ro/2020/10/05/procedura-de-implementare-a-masurii-2-granturi-pentru-capital-de-lucru-modificata-in-urma-observatiilor-primite-in-perioada-de-consultare-publica/
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 CCR discuta marti pe marginea conflictului juridic intre Parlament si 

Parchetul de pe langa ICCJ 

Curtea Constitutionala are pe ordinea de zi a sedintei de marti cerere de solutionare 

a conflictului juridic dintre Senat si Parchetul de pe langa Inalta Curte de Casatie si 

Justitie (PICCJ). Judecatorii CCR au amanat in mai multe randuri pronuntarea 

asupra acestui conflict. 

 

Partile implicate in conflict si-au exprimat punctele de vedere intr-un plen al CCR 

care a avut loc pe 8 iulie. 

 

Astfel, reprezentantul Senatului a argumentat ca exista un astfel de conflict 

deoarece s-a produs o confuzie intre rolul presedintelui Senatului si al Biroului 

permanent, in sensul in care nu seful Senatului decide asupra sesizarilor formulate 

de justitie, ci procedura prevede o aprobare in Biroul permanent al forului 

legislativ. 

 

De cealalta parte, reprezentantul PICCJ a sustinut ca Parlamentul si-a exercitat 

abuziv si discretionar rolul in raport cu alte institutii ale statului. 

Pe 29 mai, presedintele interimar al Senatului Robert Cazanciuc a sesizat CCR 

privind un conflict juridic intre Parlament si PICCJ, din cauza ingerintei directe a 

unei structuri a Ministerului Public in activitatea Legislativului, in contextul 

urmaririi penale declansate impotriva fostului presedinte al Senatului Calin 

Popescu Tariceanu. El este acuzat de abuz in serviciu pentru ca nu a supus 

aprobarii plenului vacantarea mandatului de senator al social-democratului Cristian 

Marciu, declarat incompatibil de ICCJ pentru ca in 2010 a fost simultan consilier 

judetean si actionar al unei firme de constructii. 

Cristian Marciu a fost declarat incompatibil de catre Inalta Curte de Casatie si 

Justitie (ICCJ) in martie 2015, prin decizie definitiva. 

 

Instanta a stabilit ca senatorul a fost in stare de incompatibilitate incepand din 

2010, cand a ocupat functia de consilier judetean si vicepresedinte al CJ Giurgiu si 

calitatea de actionar al unei firme de constructii, SC Profi Crim Construct, fiind 

inregistrat si ca PFA. 

https://ziare.com/ccr/
https://ziare.com/stiri/conflict/
https://ziare.com/stiri/justitie/
https://ziare.com/robert-cazanciuc/
https://ziare.com/tariceanu/
https://ziare.com/tariceanu/
https://ziare.com/stiri/abuz/
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In martie 2017, Agentia Nationala de Integritate (ANI) a cerut Senatului sa 

vacanteze mandatul lui Marciu (PSD) din cauza incompatibilitatii. 

 

Calin Popescu Tariceanu a anuntat, in luna ianuarie a acestui an, ca i s-a adus la 

cunostinta ca este suspect intr-un dosar de abuz in functie, in legatura cu mandatul 

unui senator care se afla in incompatibilitate. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Nicuşor Dan, câştigător al alegerilor cu 282.631 de voturi. Gabriela Firea, 

250.690 de voturi / Rezultatele în sectoare - date finale AEP 

Rezultatele finale ale alegerilor pentru Primăria Capitalei anunțate de Autoritatea 

Electorală Permanentă luni, la mai bine de o săptămână de la scrutin, arată că 

Nicușor Dan a fost ales primar general de către 282.631 (42,81%) de bucureșteni 

prezenți la urne, în timp ce Gabriela Firea a obținut 250.690 de voturi (37,97%). 

Conform sursei citate, la alegerile din 27 septembrie s-au prezentat la urne 672.004 

de persoane dintre cele înscrise pe listele electorale și au fost înregistrate 660.118 

de voturi valabil exprimate. 

Rezultatele publicate de AEP arată că Traian Băsescu, candidatul PMP, a obţinut 

72.556 de voturi, candidatul Partidului Verde, actorul Florin Călinescu, a primit 

13.742 de voturi, iar liderul ALDE, Călin Popescu Tăriceanu, a obţinut 9.892 de 

voturi. 

Rezultatele finale pentru primăriile de sector: 

Sectorul 1: 

 Clotilde Armand (Alianța USR-PLUS, susținută de PNL) - 36.455 de voturi 

(40,94 %) 

 Actualul primar Daniel Tudorache (PSD) - 35.451 de voturi (39,81 %) 

 

 

https://ziare.com/stiri/ani/
https://ziare.com/psd/
https://prezenta.roaep.ro/locale27092020/romania-pv-final?fbclid=IwAR0bilUU_PR9tVuf1IQk5WB8Trat8Oqsm9w9M12KdTeSVNQWT4xt-8Kwh70
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Sectorul 2: 

 Radu Nicolae Mihaiu (Alianța USR-PLUS) - 42.094 (36,90%) 

 Dan-Cristian Popescu - 35.920 de voturi (31,49%) 

 Neculai Onțanu (Alianța electorală ADER-PPU SOCIAL-LIBERAL) - 

16.035 de voturi (14,05%) 

Sectorul 3: 

 Robert Negoiță (Alianța PRO București 2020) - 58.786 de voturi (43,74%) 

 Adrian-Flavius Moraru (PNL) - 38.279 de voturi (28,48%) 

 Aurelian Bădulescu (PSD) - 18.427 de voturi (13,71%) 

Sectorul 4: 

 Daniel Băluță (Alianța electorală PSD-PPU SOCIAL-LIBERAL) - 58.577 

de voturi (57,03%) 

 Elena-Simona Spătaru (Aianța USR-PLUS) - 30.688 de voturi (29,87%) 

Sectorul 5: 

 Cristian-Victor Popescu Piedone (Partidul Puterii Umaniste Social-Liberal) - 

25.902 de voturi (28,08%) 

 Daniel Florea (PSD) - 23.649 de voturi (25,63%) 

 Cristian-Tudor Băcanu (PNL) - 23.282 de voturi (25,24%) 

Sectorul 6: 

 Ciprian Ciucu (PNL) - 54.134 de voturi (43,39%) 

 Gabriel Mutu (PSD) - 43.105 de voturi (34,55%). 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Cum s-au impartit mandatele in Consiliul General al municipiului 

Bucuresti. Rezultatele finale 

PSD a obtinut in Consiliul General al Municipiului Bucuresti 21 de mandate la 

alegerile locale, fiind urmat de Alianta USR PLUS cu 17 mandate si PNL cu 12, 

potrivit datelor finale ale scrutinului din 27 septembrie publicate pe site-ul AEP. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Șeful PSD confirmă că mai mulți președinți de organizații au fost schimbați 

din funcții. Printre aceștia, Marian Oprișan (Vrancea), Niculae Bădălău 

(Giurgiu) și Viorica Dăncilă (organizația de femei). 

Marcel Ciolacu a anunțat că a preluat interimar conducerea organizației PSD 

Vrancea după demiterea lui Marian Oprișan. Viorica Dăncilă a fost înlocuită de la 

conducerea organizației de femei a PSD de Doina Federovici, iar organizația 

Giurgiu a fost preluată de Nicolae Mina, după plecarea lui Nicolae Bădălău. Șeful 

PSD a anunțat că va candida pentru un nou mandat de parlamentar în 

circumscripția electorală din Buzău. 

Principalele declarații ale lui Marcel Ciolacu, președintele PSD: 

 Îi anunț pe președinte și pe premier că nu PSD amână alegerile, ci guvernul 

său este posibil să creeze această breșă, din cauza gestionării dezastruoase a 

pandemiei. În acest moment, avem o rată de infectare de 25%. Nu PSD 

amână alegerile, noi ne pregătim pentru alegeri pe 6 decembrie. Momentan, 

proiectul acesta nu este supus la vot, vom vedea cum evoluează pandemia. 

 Acum câteva luni am făcut un compromis politic și am trecut un proiect de 

lege prin care interziceam vânzarea acțiunilor companiilor statului român 

timp de doi ani. Guvernul Orban a emis o ordonanță de guvern, mascată sub 

scandalul furturilor la alegerile din București, și au permis vânzarea 

acțiunilor la prețuri ridicole. 

 

https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/usr/
https://ziare.com/pnl/
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 Din această săptămână, PSD va începe să își expună programul de 

guvernare pentru alegerile parlamentare. 

 Am avut o ședință cu colegii din PSD și am decis schimbările: Președinte la 

organizația de femei este Doina Federovici. La organizația Giurgiu, 

conducerea a fost preluată interimar de Nicolae Mina. La Vrancea, am 

preluat eu interimar conducerea. La Liga Aleșilor Locali, Cristian Gentea l-a 

înlocuit pe Decebal Făgădău. Împreună cu membrii organizației unde au fost 

schimbate conducerile vom stabili când se vor alege conducătorii plini. 

 A fost o discuție în privința traseismului – să încercăm să nu mai avem. 

Trebuie să învățăm din greșeli. Este prima oară când stabilim niște principii, 

înainte de a întocmi listele pentru candidații la parlamentare. 

 O să îmi permit să candidez la Buzău pentru un nou mandat de parlamentar. 

Colegii mei vor hotărî dacă mai deschid eu lista. 

 Nu o să fie candidați cu probleme penale pe listele PSD. Să ținem cont și că 

există prezumția de nevinovăție. 

 Am avut multe discuții cu dl. Tăriceanu și în sensul unei fuziuni a partidelor. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 PNL și-a ales viceprimarul pentru primăria Capitalei în persoana lui Stelian 

Bujduveanu 

Biroul Municipal PNL a decis luni că Stelian Bujduveanu va fi viceprimar al 

Capitalei din partea PNL. Stelian Bujduveanu a fost șeful tineretului liberal TNL 

București și liderul grupului PNL din Consiliul General al Capitalei. 

Anunțul a fost făcut pe Facebook de liberalul Cătălin Deaconescu care a vizat și el 

această poziție: 

”Nu e niciun secret pentru nimeni că am fost unul dintre candidații liberali pentru 

poziția de viceprimar general. Astăzi Biroul Municipal PNL a decis că un alt 

liberal este mai potrivit pentru această funcție. Respect decizia partidului, îl felicit 

pe Stelian Bujduveanu și îi urez succes în mandatul următor.  
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Sunt convins că va face o echipă bună cu Nicușor Dan și Vlad Voiculescu. În ceea 

ce mă privește voi rămâne liberal și mă voi bate în continuare pentru proiectele pe 

care le-am propus, atâta vreme cât PNL va mai avea nevoie de expertiza mea. 

Mulțumesc celor care m-au încurajat și susținut în acest demers, din interiorul PNL 

dar și celor din societatea civilă. Continuam împreună!”, a scris Deaconescu. 

Stelian Bujduveanu s-a alăturat Partidului Național Liber în 2012. Stelian 

Bujduveanu este licențiat în drept, deține un master în Dreptul Uniunii Europene, 

și este doctorand în Drept Administrativ în cadrul Școlii Doctorale a Facultății de 

Drept din cadrul Universității București. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 PSD a stabilit lista candidatilor in Diaspora la alegerile parlamentare 

Social-democratii au stabilit luni lista candidatilor PSD de Diaspora la alegerile 

parlamentare. Vor fi patru candidati pentru Camera Deputatilor si doi la Senat. 

 

Astfel, pentru mandate de deputati in Diaspora vor candida din partea PSD 

urmatorii: Emil Ciubotariu - vicepresedinte PSD Italia, Andrei Murariu -

 presedinte PSD Italia, Antoniu Tudor - secretar PSD Franta si Mihaela Bulz - 

presedinte OFSD Franta. 

 

Pentru Senat in Diaspora, PSD are urmatorii doi candidati: Nicoleta Neagoe - 

presedinte PSD Spania si Florin Bogdan - presedinte PSD Anglia. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Vlad Voiculescu: "Curtea de Apel Bucuresti constata in mod definitv 

ilegalitatile comise de PSD si Daniel Florea in Primaria Sectorului 5" 

Liderul PLUS Bucuresti, Vlad Voiculescu, anunta, luni, ca formatiunea a castigat 

definitiv in instanta un proces prin care se cerea primarului Sectorului 5, Daniel 

Florea, prezentarea defalcata a bugetului pe anul 2019. 

 

https://m.facebook.com/story.php?story_fbid=10207799349179905&id=1779742547
https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/politica/senat/
https://ziare.com/politica/presedinte/
https://ziare.com/florin-bogdan/
https://ziare.com/vlad-voiculescu/
https://ziare.com/daniel-florea/
https://ziare.com/daniel-florea/
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"Curtea de Apel Bucuresti constata in mod definitv ilegalitatile comise de PSD si 

Daniel Florea in Primaria Sectorului 5", a scris, luni, pe Facebook, Vlad 

Voiculescu. 

 

Acesta a postat o imagine cu solutiile pronuntate de catre Tribunalul Bucuresti si 

Curtea de Apel Bucuresti. 

 

Tribunalul a obligat "UAR Sector 5, prin primar, sa comunice reclamantului 

informatiile publice privind bugetul UAR Sector 5 cu toate cele 80 de anexe si 

rectificari bugetare adoptate pana la data de 14.08.2019". 

 

Recursul formulat de Primaria Sector 5 a fost respins de catre Curtea de Apel 

Bucuresti, ca nefondat, sentinta fiind definitiva. 

"Am castigat in numele PLUS litigiul impotriva Primariei Sectorului 5 ce are ca 

obiect obligarea acesteia de a pune la dispozitie bugetul defalcat aferent anului 

2019 - dosar nr. 30448/3/2019. 

 

In vara lui 2019 am solicitat Primariei Sectorului 5, condusa de Daniel Florea, sa 

ne puna la dispozitie, defalcat, bugetul Primariei Sectorului 5. Nu am primit niciun 

raspuns, asa ca ne-am adresat Tribunalului Bucuresti. 

 

In instanta, atat in primul ciclu procesual (Tribunalul Bucuresti), cat si in recurs 

(Curtea de Apel Bucuresti), Primaria a fost reprezentata de avocati care au fost 

platiti din bani publici. Realizati absurdul situatiei? Cetatenii isi doresc sa afle cum 

le sunt cheltuiti banii, iar Primaria angajeaza avocati din banii cetatenilor pentru a 

se opune furnizarii acestor informatii", a scris pe Facebook, Alexandru Dimitriu, 

initiatorul procesului. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/uar/
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 Audieri la Secția specială după plângerea depusă de Dan Tudorache privind 

presupuse fraude la vot / Oana Lovin și Codruța Cerva, printre cei audiați 

Mai multe persoane au fost chemate luni la Secţia pentru investigare a 

infracţiunilor din Justiţie (SIIJ) pentru a fi audiate după ce primarul în funcţie al 

Sectorului 1, Dan Tudorache, a depus plângere împotriva preşedintelui Biroului 

Electoral al Sectorului 1, procurorul Nicolae Sprîncu, acuzând fraude la vot. 

Printre cei audiaţi s-au aflat şi cele două protestatare promovate intens de Antena 

3, Oana Lovin, "protestatara cu sparanghelul", și Codruța Cerva. Lovin a susținut 

că vrea să primească calitatea de martor protejat, pentru că viaţa i-ar fi în pericol. 

Printre cei audiați luni la Secția specială s-a aflat și administratorul unei firme care 

s-a ocupat de mentenanţa camerelor de supraveghere instalate în clădirea în care a 

funcţionat Biroul Electoral al Sectorului 1. După audiere, el a spus că o parte dintre 

camerele de supraveghere nu funcţionau de aproape un an, potrivit Agerpres. 

"O parte din camerele de la etaj nu funcţionau din cauza defecţiunilor tehnice. Nu 

funcţionau de un an de zile, în urma unor amenajări. S-au făcut lucrări de 

construcţie în clădire şi atunci au fost afectate. Noi nu am văzut pe monitoare dacă 

au fost astupate sau nu. Noi nu avem acces în spaţiul Biroului Electoral. Camerele 

nu erau puse acolo pentru a supraveghea activitatea Biroului Electoral, erau puse 

pentru securitatea clădirii. O parte dintre camere au fost defectate în urma unor 

lucrări de amenajare. Am înştiinţat conducerea Administraţiei Pieţelor, urmând să 

primim nişte fonduri pentru a repara acele camere, fonduri care nu le-am primit", a 

explicat administratorul. 

La audieri s-a prezentat şi directoarea Pieţei Mureş, unde se află sediul BES1, care 

a afirmat că acele camere de supraveghere nu funcţionau, pentru că au fost 

"astupate" de cei de la Biroul Electoral. 

Printre cei audiaţi se află şi Oana Lovin, cunoscută drept "protestatara cu 

sparanghelul". Ea a anunţat că vrea să primească calitatea de martor protejat, 

pentru că viaţa îi este în pericol. 

"În seara de 30 septembrie, domnul Sebastian Burduja, cu vreo 10 persoane, a 

venit acolo cu bodyguarzi şi au încercat să ne intimideze, ne-au ameninţat efectiv. 

Bodyguardul domnului Burduja m-a ameninţat şi mi-a spus să mă potolesc.  
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Pe lângă asta, puzderia de mesaje şi ameninţări pe care le-am primit în spaţiul 

online. Consider că viaţa îmi este în pericol", a declarat Lovin. 

Tot luni, la SIIJ s-a prezentat şi o altă protestatară promovată intens de Antena 3 - 

Codruţa Cerva. 

"Astăzi, am fost sunată de aici de la SIIJ, pentru a da o declaraţie în calitate de 

martor, referitor la noaptea de 30 septembrie, când am dat nas în nas cu domnii de 

la USR. (...) Erau vreo 10 userişti. Noi fiind la mai multe proteste îi cunoaştem. I-

am întrebat ce fac acolo, s-au fofilat, nu ne-au răspuns, după care ne-am luat după 

ei. În jurul pieţei erau foarte mulţi de la USR. Toţi aveau rucsacurile pline şi am 

sunat la Poliţie. Am filmat, am înregistrat tot, i-am identificat pe patru sau cinci 

dintre ei", a spus Codruţa Cerva, potrivit Agerpres. 

Daniel Tudorache a făcut vineri plângere penală la SIIJ, în scandalul imaginilor 

difuzate săptămâna trecută de Antena 3 în care apar mai multe persoane care ar 

umbla la sacii de voturi dintr-o încăpere a BES și folosite ca argument de către 

PSD pentru a cere renumărarea voturilor. Mihai Drăgan, avocatul lui Tudorache, 

susținea că, după ce vor fi consumate căile de atac la birourile electorale, vor fi 

folosite căi de atac în instanţe civile. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Grindeanu si-a dat demisia de la sefia ANCOM 

Sorin Mihai Grindeanu si-a dat demisia din functia de presedinte al ANCOM, 

institutia pe care o conduce de aproape trei ani. Parlamentul urmeaza sa numeasca 

un alt director. 

 

Sorin Grindeanu nu este singurul care si-a dat demisia. Dan Serban Iliescu nu mai 

ocupa functia de presedinte al Consiliului Legislativ, iar Sorin Gheorghe Popescu 

nu mai este presedintele Sectiei de evidenta oficiala a legislatiei si documentare din 

cadrul Consiliului Legislativ. 

 

Biroul Permanent al Camerei Deputatilor a luat act de demisiile celor trei si astepta 

propuneri de candidaturi vineri, 9 octombrie. 

https://ziare.com/politica/presedinte/
https://ziare.com/sorin-grindeanu/
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Un alt punct de pe ordinea de zi a birourilor renunte a fost solicitarea ministrului 

Apararii Nicolae-Ionel Ciuca "de aprobare prealabila in vederea initierii de catre 

Ministerul Apararii Nationale a procedurii de atribuire a contractului de achizitie a 

unui program de inzestrare". 

 

Sorin Grindeanu a fost ales prim-vicepresedinte al PSD la Congresul formatiunii 

din 22 august. El a fost presedintele ANCOM din noiembrie 2017. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Lista completa a companiilor municipale cu pierderi colosale. Mostenirea 

otravita lasata de Gabriela Firea lui Nicusor Dan 

Doar zece dintre cele 23 de companii municipale infiintate de primarul Gabriela 

Firea au inregistrat profit in 2019, in valoare totala de circa 12 milioane de lei. 

Restul de 13 au raportat, in total, o pierdere de peste 53 de milioane de lei. 

Holdingul Municipal are aproape 6.400 de angajati. 

 

In luna august 2020, Nicusor Dan declara, la RFI, ca va desfiinta cele mai multe 

companii municipale in cazul in care va ajunge primar, exceptie facand societatile 

care gestioneaza termoficarea si iluminatul public, care trebuie restructurate. 

 

La finalul lunii aprilie, consilierii generali au aprobat bugetele pentru companiile 

municipale infiintate de administratia Firea. In aceeasi luna, Firea anunta ca vrea sa 

contopeasca mai multe companii. 

 

Bilantul companiilor municipale 

 

Compania Municipala Agrement Bucuresti, care se ocupa de organizarea 

balciurilor si a parcurilor de distractii. Are 44 de angajati. Pentru 2019 raporteaza o 

pierdere de aproape 700.000 de lei, potrivit datelor inregistrate la Ministerul 

Finantelor Publice (MFP). Diana Sorana Chifla, absolventa a Universitatii Europa 

de Sud-Est Lumina din Bucuresti, este directoarea generala a companiei, in varsta 

de doar 27 de ani. 

 

https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/gabriela-firea/
https://ziare.com/gabriela-firea/
https://ziare.com/social/angajati/
https://ziare.com/nicusor-dan/
https://ziare.com/social/administratia/
https://ziare.com/social/capitala/
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Compania Municipala Cimitire Bucuresti, care se ocupa de activitati de pompe 

funebre, are 221 de salariati, iar in anul 2019 a raportat o pierdere de 9,4 milioane 

de lei. Institutia este condusa de Stefan Radulescu, absolvent al Universitatii 

Bioterra. 

Trustul de Cladiri Metropolitane se ocupa cu activitati de arhitectura si are 405 

angajati. Anul trecut, compania a inregistrat un profit de 20.609 lei. Robert-Mihail 

Corbu, absolvent al Academiei de Studii Economice (ASE), conduce compania. 

 

Fratele sau, Adrian Corbu, este directorul general al Companiei Municipale 

Consolidari, care se ocupa de alte lucrari speciale de constructii. Societatea are 737 

de angajati si un profit de 652.018 lei. 

 

Compania Municipala Dezvoltare Durabila Bucuresti, care se ocupa de activitati de 

arhitectura, are 139 de salariati si o pierdere de 825 de lei. Absolvent al Facultatii 

de Psihologie din cadrul Universitatii "Titu Maiorescu" si al Facultatii de 

Constructii si Arhitectura din Iasi, Tudor Popescu conduce societatea din luna 

august a anului trecut. 

Compania Municipala Eco Igienizare Bucuresti, condusa de Ilie Ionel, licentiat in 

stiinte agronomice, ofera servicii de dezinfectie, dezinsectie si deratizare si de 

curatenie a cladirilor, masinilor, utilajelor si a mijloacelor de transport. Aceasta are 

119 angajati si o pierdere de 2,4 milioane de lei. 

 

Compania Municipala Energetica se ocupa de lucrari de instalatii, sanitare, de 

incalzire si de aer conditionat. Vasile Mihail Ardelean, fost director tehnic al 

RADET si absolvent al Facultatii de Metalurgie din cadrul Institutului Politehnic 

Bucuresti, conduce firma cu 199 de angajati si un profit de 387.812 lei. 

 

Compania Municipala Iluminat Public se ocupa cu lucrarile de instalatii electrice si 

are 115 salariati. In 2019, a raportat un profit de aproape 500.000 de lei. Avocatul 

Adrian Nicolaide este directorul general al firmei, iar presedintele Consiliului de 

Administratie este Adrian Corbu, directorul Companiei de Consolidari. 

 

 

https://ziare.com/social/lucrari/
https://ziare.com/social/servicii/
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Avocata Virginia Mihailovici este al cincilea director general al Companiei 

Municipale Imobiliare Bucuresti, care se ocupa de administrarea imobilelor pe 

baza de comision sau contract. Mihailovici, fost consilier general, se ocupa de o 

firma cu 41 de salariati si o pierdere de 2,1 milioane de lei. 

Compania Municipala Intretinerea Arborilor si a Spatiului Verde Bucuresti, cu 

activitati de intretinere peisagistica, are 122 de angajati si un profit de 482.653 lei. 

Marian-Aurelian Bargau, licentiat in management la Universitatea Romano-

Americana, este directorul general. 

 

Compania Municipala Medicala are in administrare caminele de batrani si 

caminele pentru persoanele aflate in incapacitate de a se ingriji singure. Aceasta 

este condusa de Cosmin Remus Calinescu, absolvent al Facultatii de Cobernetica 

Economica, fost vicepresedinte Bancorex si director in cadrul Raiffeisen Bank 

si BCR. Cu 111 angajati, compania a raportat o pierdere de 3,37 milioane de lei. 

 

Compania Municipala Parcuri si Gradini, cu 356 de angajati, se ocupa tot cu 

intretinerea peisagistica si a adus un profit de 506.674 lei. Directorul general, Petre 

Cosmin Anghelina, a lucrat, anterior, in domeniul asigurarilor. 

 

Compania Municipala Parking, cu activitati de servicii anexe pentru transporturi 

terestre, are 205 angajati si un profit de aproape 1,4 milioane de lei. Actualul 

director, Cristian Constantin Olaru, a mai gestionat un service auto si o companie 

de logistica si transporturi. 

 

Compania Municipala Paza si Securitate Bucuresti are 741 de angajati si a raportat, 

in 2019, o pierdere de 5,3 milioane de lei. Firma are trei directori generali adjuncti: 

Alin Gherghina, Cristian Frumosu si Sebastian Scarlat. 

 

Compania Municipala de Proiectie Civila si Voluntariat Bucuresti desfasoara 

activitati impotriva incendiilor si a prevenirii acestora. Mihai Benga conduce firma 

cu 57 de salariati si un profit de 165.508 lei. El a mai fost consilier in Ministerul 

Mediului de Afaceri, Comert si Antreprenoriat, in Ministerul Culturii si Identitatii 

Nationale si in departamentul Centenar al Guvernului Romaniei. 

 

 

https://ziare.com/social/intretinere/
https://ziare.com/raiffeisen/
https://ziare.com/bcr/
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Compania Municipala Publicitate si Afisaj se ocupa cu activitatile agentiilor de 

publicitate. Aceasta are 43 de angajati si un profit de putin peste 10.000 de lei. 

Compania este condusa de Dragos-Dumitrel Patrascu. 

 

Compania Municipala Sport pentru Toti are o pierdere de 3.176 de lei si 27 de 

angajati. Cezar Stancu este directorul general, iar Gabriela Szabo, presedintele 

Consiliului de Administratie. Stancu a lucrat in Autoritatea Nationala pentru Sport 

si Tineret, in Ministerul Tineretului si Sportului si la Autoritatea Nationala pentru 

Cetatenie. 

 

Adrian-Bogdan Moisescu, directorul Companiei Nationale Strazi, Poduri si Pasaje, 

are in subordine 219 angajati, iar in 2019 a transmis catre Ministerul Finantelor 

Publice ca are o pierdere de peste 15,2 milioane de lei. Anterior, Moinescu a lucrat 

la Compania Municipala Paza si Securitate. 

 

Compania Municipala Tehnologia Informatiei Bucuresti se ocupa cu 

managementul mijloacelor de calcul, are 46 de angajati si o pierdere de peste 4 

milioane de lei. Cristian Nita a fost numit director general in toamna anului 2019. 

Anterior, a lucrat in Compania Municipala Dezvoltare Durabila, la Institutul pentru 

Tehnica si Calcul si in Parlamentul Romaniei, unde a fost consilier parlamentar si 

director IT. 

 

Compania Municipala Managementul Traficul Bucurestean are 94 de salariati si un 

profit de peste 230.000 de lei. Madalina Serban este directoarea generala; ea a 

lucrat inainte la Romelectro, ca directoare de dezvoltare de proiecte. 

 

Compania Municipala Managementul Transportului este condusa de Irina Bologa, 

care a lucrat mult timp in administratia publica locala, in Primaria Municipiului 

Bucuresti. Compania se ocupa de depozitari, are 45 de salariati si a raportat in 

2019 o pierdere de peste 7 milioane de lei. 

 

Compania Municipala Turistica Bucuresti are 38 de salariati si o pierdere de 

aproape 4 milioane de lei. Aceasta este condusa de Mihai Bogdan Tudose. 

 

 

https://ziare.com/gabriela-szabo/
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Cu 2.990 de angajati, Compania Municipala Termoenergetica Bucuresti are cel 

mai mare numar de personal. Aceasta are un profit de peste 7,8 milioane de lei si 

este condusa de Alexandru Burghiu, fost administrator special al RADET. 

 

Istoricul controversatelor companii municipale infiintate de Firea 

 

Holdingul Municipal are in total 23 de companii. Cele mai multe dintre ele, cu 

exceptia Trustului de Cladiri Metropolitane, au fost infiintate in 2017. 

 

Liderii USR au acuzat ca toate companiile din 2017 s-au infiintat cu incalcarea 

legii, pentru ca doar jumatate plus unul dintre consilierii generali votasera pentru 

infiintarea lor si nu doua treimi, asa cum prevede legea. 

 

USR a atacat in instanta 20 dintre cele 22 de companii municipale ale Gabrielei 

Firea (cu exceptia Trustului de Cladiri Metropolitane si a Companiei Municipale 

Cimitire Bucuresti care s-au infiintat ulterior deschiderii proceselor). Instanta a 

hotarat, in cele din urma, ca cele 20 de companii au fost infiintate ilegal. 

 

In loc sa le desfiinteze, Gabriela Firea a decis sa le ceara, din nou, consilierilor 

generali sa le reconfirme infiintarea. Adica sa voteze, in proportie de doua treimi, 

pentru continuarea activitatii companiilor. In cele din urma, primarul general a 

obtinut voturile consiliului. In tot acest timp, companiile au continuat sa 

functioneze. 

 

Un statut diferit l-a avut Compania Energetica SA, care s-a scindat in 

Termoenergetica si Energetica Servicii, pentru a prelua servicul de termoficare al 

Capitalei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Primele 36 de blindate Piranha 5 vor intra în dotarea Armatei române după 

aproape doi ani de întârziere 

Recepția celor 36 de blindate trebuia făcută încă din ianuarie 2019 

https://ziare.com/usr/
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/primele-36-de-blindate-piranha-5-vor-intra-in-dotarea-armatei-romane-1379556#highlight-1379556-1
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Primele 36 de transportoare blindate Piranha 5 vor intra în dotarea Armatei 

Române. Ministrul Apărării, Nicolae Ciucă, a anunțat că blindatele „vor pleca în 

zilele următoare” spre militarii din batalionul „Scorpionii Roșii” de la Craiova. 

„Sunt încrezător că acestea vor trece cu bine și testarea operațională și se vor 

integra foarte bine în unitățile Forțelor Terestre, care au mare nevoie de un vehicul 

care să le asigure mobilitate, putere de foc mărită, dar și protecție sporită atunci 

când își îndeplinesc misiunile”, a declarat ministrul Ciucă, într-o postare publicată 

pe Facebook. 

„Am satisfacția că, de acum înainte, celelalte transportoare contractate vor fi 

produse în România, iar mentenanța lor se va face tot în țară. Militarilor le vor fi 

livrate blindatele PIRANHA V atât de necesare, iar Uzina Mecanică București se 

va dezvolta, devenind una din capacitățile de producție pentru apărare de interes 

strategic pentru securitatea națională”, a spus ministrul Apărării 

România a cumpărat pentru Forțele Terestre 227 de transportoare blindate Piranha 

5, produse de firma americană General Dynamics European Land Systems 

(GDELS) - Mowag. Valoarea totală contractului este de aproximativ 868 milioane 

de euro, conform MApN. 

Recepția celor 36 de blindate trebuia făcută încă din ianuarie 2019 

În data de 28 martie 2019, firma GDELS-Mowag a fost notificată de MApN că, 

începând cu data de 13 ianuarie 2019, este în întârziere privind livrarea primelor 36 

de produse. 

Pe data de 9 aprilie, reprezentanții GDELS au declarat că turela Elbit, instalată pe 

blindatele destinate Armatei Române, a trecut testele de tragere. Testele s-au 

desfășurat în condiții de climă arctică, în Norvegia. 

Pentru întârzieri, MApN a emis în octombrie 2019 o factură de penalități, plătită 

ulterior de GDELS. 

În noiembrie 2019, se promitea livrarea lotului în februarie 2020. 

Nici acest lucru nu s-a întâmplat. 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/cum-si-au-capatat-porecla-de-scorpionii-rosii-militarii-de-elita-din-batalionul-26-infanterie-neagoe-basarab-1038650
https://www.gdels.com/pr.php?news=132
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/ministerul-apararii-ii-da-in-judecata-pe-americani-1195661
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/ministerul-apararii-ii-da-in-judecata-pe-americani-1195661
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/anunt-oficial-cand-va-fi-livrat-armatei-romane-primul-lot-de-transportoare-blindate-romanesti-piranha-5-1212655
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La 30 iunie 2020, MApN anunța desfășurarea ultimei etape din cadrul „activităților 

de testare-evaluare de acceptanță, la sediul UMB București”, pentru ca acum 

ministrul Apărării, Nicolae Ciucă să declare că vor pleca „în zilele următoare” 

către batalionul „Scorpionilor Roșii”. 

„Sunt încrezător că următorul lot de blindate PIRANHA V va fi livrat militarilor în 

mai puțin de un an și lucrurile vor intra pe un făgaș normal. Le voi cere 

Scorpionilor Roșii să testeze toate transportoarele PIRANHA V în condiții cât mai 

apropiate de cele din câmpul tactic, pentru au fi siguri că se pot baza pe ele atunci 

când va fi nevoie”, a spus Ciucă. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 O şansă pentru Tarom în timp de criză: Comisia Europeană a aprobat o 

garanţie de împrumuturi de până la 19,3 milioane de euro pentru stabilizarea 

companiei aeriene de stat din România 

Comisia Europeană a aprobat, luni, în temeiul normelor UE privind ajutoarele de 

stat, o garanţie pentru împrumuturi de până la aproximativ 19,3 milioane de euro în 

favoarea companiei aeriene de stat din România, Tarom, pentru a minimiza 

pierderile suferite în contexul pandemiei de COVID-19. 

Potrivit CE, prin această măsură se urmăreşte despăgubirea companiei aeriene 

pentru pierderile cauzate în mod direct de pandemia de coronavirus şi de restricţiile 

de călătorie impuse de România şi de alte ţări de destinaţie pentru a limita 

răspândirea virusului în perioada cuprinsă între 16 martie 2020 şi 30 iunie 2020. 

Practic, restricţiile au forţat Tarom să anuleze majoritatea zborurilor sale regulate 

şi a cauzat pierderi majore în ceea ce priveşte cifra de afaceri. 

Sprijinul public va lua forma unei garanţii pentru împrumut (împrumuturi) de pe 

piaţă. 
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Comisia a evaluat măsura în temeiul articolului 107, alineatul (2) litera (b) din 

Tratatul privind funcţionarea Uniunii Europene (TFUE), care îi permite Comisiei 

să aprobe măsurile de ajutor de stat acordate de statele membre pentru a despăgubi 

(sub formă de scheme) anumite întreprinderi sau sectoare specifice pentru daune 

cauzate în mod direct de evenimente extraordinare precum pandemia de 

coronavirus. 

„Comisia a constatat, în special, că măsura aplicată de România va compensa 

daunele direct legate de pandemia de coronavirus. O societate de audit extern 

independentă se va asigura că ajutorul nu depăşeşte valoarea prejudiciului suferit în 

perioada cuprinsă între 16 martie şi 30 iunie 2020. În urma auditului, orice sprijin 

public primit de TAROM în plus faţă de prejudiciul efectiv suferit va trebui 

returnat României. Prin urmare, riscul de supracompensare este exclus. De 

asemenea, Comisia a constatat că măsura este proporţională, deoarece compensaţia 

nu depăşeşte ceea ce este necesar pentru acoperirea daunelor. Pe această bază, 

Comisia a concluzionat că măsura adoptată de România este în conformitate cu 

normele UE privind ajutorul de stat”, se arată într-un comunicat transmis, luni, 

MEDIAFAX. 

Garanţia românească pentru împrumuturi este în valoare de 19,3 milioane de euro 

(aproximativ 94 de milioane de lei) şi este menită să despăgubească Tarom pentru 

daunele suferite ca urmare a pandemiei de coronavirus. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 BNR dezvăluie adevăratul top al investiţiilor străine în România după 

originea investitorului real: Olanda nu este de fapt investitorul nr.1 ci doar o 

ţară fiscală, americanii au în realitate mai multe investiţii decât apar în 

statistici, iar Germania şi Austria controlează 26% din ISD 

Banca Naţională a publicat clasamentul investiţiilor străine directe (ISD) în funcţie 

de ţara de origine a investitorului real şi nu intermediar. Astfel, în noul clasament, 

SUA se află pe poziţia 5, cu o valoare a investiţiilor de 5,8 miliarde de euro, 

comparativ cu locul 16 pe care îl ocupa în clasamentul anterior, cu o valoare de 0,9 

miliarde de euro. 
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Pentru prima dată Banca Naţională a României împreună cu Institutul Naţional de 

Statistică publică în raportul asupra investiţiilor străine directe în România, care 

apare în fiecare toamnă, clasamentul ţărilor investitoare în România în funcţie de 

rezidenţa ultimă a investitorilor străini. 

Astfel, până acum era cunoscut faptul că Olanda era pe primul loc ca investiţii 

străine directe în România, cu 20,5 miliarde euro, însă noul clasament arată cum 

75% din cele 20 miliarde euro sunt de fapt investiţii străine făcute în România de 

companii din alte ţări decât Olanda. Cele mai multe investiţii străine care până 

acum figurau ca olandeze sunt, de fapt, americane, arată datele publicate de BNR. 

Astfel, soldul investiţiilor străine provenite real din Olanda este de fapt de 5,5 mld. 

euro şi nu 20,5 mld. euro. 

 

Investitorul final sau real reprezintă societatea-mamă care deţine controlul ultim 

(ultimate shareholder) al unei companii sau proprietarul beneficiar final. Noua 

imagine a investiţiilor străine în România este importantă pentru că se consideră că 

SUA au un rol economic prea redus în România, fiind doar pe locul 16 în rândul 

investitorilor străini. De fapt, SUA se află printre primii cinci investitori străini, iar 

parteneriatul transatlantic are de fapt şi o dimensiune economică.  
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La 31 decembrie 2019, valoarea totală a investiţiilor străine directe în România a 

fost de 88 miliarde euro. Investiţiile greenfield‚ „cele de la zero“ şi cele din 

categoria fuziuni şi achiziţii au înregistrat un nivel foarte redus al fluxului de 

investiţii străine directe. Astfel, aportul investitorilor străini la capitalurile 

întreprinderilor ISD nou înfiinţate a avut o valoare de numai 67 mil. euro, pe când 

tranzacţiile de tip fuziuni şi achiziţii de doar 106 mil. euro. 

Economistul Mircea Coşea este de părere că România începe să aibă o politică de 

atragere a investiţiilor în funcţie de importanţa politică şi nu de cea economică, aşa 

cum ar trebui de fapt. 

„O problemă care mă preocupă este o anumită influenţă politică pe care noi o 

acordăm investiţiilor străine, adică începem să avem o politică de atragere a 

capitalului străin nu în funcţie de importanţa lui economică, ci în funcţie de 

importanţa lui politică“, explică Mircea Coşea. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Cati bani castiga in medie un roman si pe ce ii cheltuieste. 82% din venituri 

sunt pentru alimente si impozite 

Veniturile totale medii lunare ale populatiei pe o gospodarie au fost de 5.077 lei in 

al doilea trimestru din acest an, iar cheltuielile totale au ajuns, in medie, la 4.163 de 

lei lunar/gospodarie, reprezentand 82% din nivelul veniturilor totale, arata datele 

Institutului National de Statistica (INS), publicate luni. 

 

La nivelul fiecarei gospodarii din Romania, venitul total mediu lunar a fost de 

1.973 lei pe persoana, iar cheltuiala medie totala s-a ridicat la 1.618 lei/persoana. 

 

Potrivit sursei citate, veniturile banesti au fost, in medie, de 4.693 lei lunar pe 

gospodarie (1.823 lei pe persoana), iar veniturile in natura de 384 lei lunar pe 

gospodarie (149 lei pe persoana). Salariile si celelalte venituri asociate lor au 

format cea mai importanta sursa de venituri (67,8% din veniturile totale ale 

gospodariilor). 
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La formarea veniturilor totale ale gospodariilor au contribuit, de asemenea, 

veniturile din prestatii sociale (19%), veniturile din agricultura (1,9%), veniturile 

din activitati neagricole independente (1,8%), cele din proprietate si vanzarea de 

active din patrimoniul gospodariei (1,1%) precum si veniturile in natura (7,6%), in 

principal, contravaloarea consumului de produse agroalimentare din resurse proprii 

(6,6%). 

INS precizeaza ca mediul de rezidenta influenteaza diferentele de nivel si, mai ales, 

de structura intre veniturile gospodariilor dintre mediul urban si mediul rural. 

 

Potrivit datelor statistice, principalele destinatii ale cheltuielilor efectuate de 

gospodarii sunt consumul de bunuri alimentare, nealimentare, servicii si 

transferurile catre administratia publica si privata si catre bugetele asigurarilor 

sociale, sub forma impozitelor, contributiilor, cotizatiilor, precum si acoperirea 

unor nevoi legate de productia gospodariei (hrana animalelor si pasarilor, plata 

muncii pentru productia gospodariei, produse pentru insamantat, servicii veterinare 

etc.). 

Cheltuielile pentru investitii, destinate pentru cumpararea sau constructia de 

locuinte, cumpararea de terenuri si echipament necesar productiei gospodariei, 

cumpararea de actiuni etc. detin o pondere mica in cheltuielile totale ale 

gospodariilor populatiei (doar 0,7%). 

 

INS mentioneaza ca mediul de rezidenta determina unele particularitati in ceea ce 

priveste marimea si structura cheltuielilor totale de consum. 

 

Conform clasificarii standard pe destinatii a cheltuielilor de consum (COICOP), 

produsele alimentare si bauturile nealcoolice au reprezentat, in trimestrul II 2020, 

in medie, 37,7% din consumul gospodariilor. 

Veniturile totale cuprind ansamblul incasarilor banesti provenite din diferite surse 

de provenienta pentru care nu exista obligatia de restituire si veniturile in natura 

(evaluate in lei). Cheltuielile totale cuprind ansamblul cheltuielilor banesti, 

indiferent de destinatie si contravaloarea consumului din resursele proprii ale 

gospodariilor. 

(Sursa: ziare.com) 

https://ziare.com/economie/agricultura/
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 Câți români au murit în lunile de pandemie comparativ cu 2019? Dinamica 

populației: decese, nașteri, divorțuri și căsătorii 

În trei din primele cinci luni de pandemie numărul deceselor din România a fost 

mai mare decât în aceleași luni din anul precedent. Chiar și în luna aprilie, când 

mare parte din activități erau complet blocate, numărul deceselor a fost mai mare 

decât în 2019. În același timp, pe perioada pandemiei, numărul născuților vii a fost 

mult sub cifrele înregistrate în anul 2019. În 2020 și numărul căsătoriilor s-a 

prăbușit, dar scăderi s-au regăsit și în ceea ce privește divorțurile. 

În ianuarie, februarie și martie numărul deceselor din România a fost sub ce s-a 

înregistrat în aceleași luni din 2019. 

În aprilie însă, chiar și cu starea de urgență și carantina națională care practic a 

paralizat mare parte din activitățile umane, numărul de decese a fost peste cel din 

aprilie 2019. 

În mai au fost mai puține, iar apoi în iunie și iulie cifrele au fost peste cele 

înregistrate în urmă cu un an. 

Comunitatea Geo-spatial.rog a centralizat datele de la Institutul Național de 

Statistică privind dinamica populației și le-au transpus pe o serie de grafice 

interactive. 

În ceea ce privește datele privind născuții vii, în martie, aprilie și mai au fost cu 

aproape un sfert mai puțini decât în aceleași luni din 2019. 

Abia din iunie și iulie datele au început să se apropie de valorile din 2019. 

Unul din domeniile cele mai afectate de pandemia de COVID-19 și măsurile de 

protecție adoptate a fost cel al căsătoriilor. 

În lunile de primăvară-vară din 2020 au fost scăderi între 80% și 30% față de 2019. 

În același timp, și divorțurile au fost mai puține în 2020 față de 2019, însă nu în 

aceeași proporție ca la căsătorii. 

În aprilie divorțurile au scăzut cu aproape 50% și s-au menținut la niveluri mai 

joase față de 2019 chiar și în lunile de vară. 

(Sursa: hotnews.ro) 

https://covid19.geo-spatial.org/
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 Guvernul a publicat lista țărilor pentru care se impune carantina la sosirea 

în România / Printre ele: Franța, Spania și Marea Britanie 

O listă a țărilor cu risc epidemiologic ridicat, unde figurează Franța, Spania și 

Marea Britanie, a fost aprobată luni de comitetul pentru situații de urgență, iar 

orice persoană care vine în România din aceste „zone galbene” va trebui să intre în 

carantină, începând cu data de 7 octombrie. 

 

Guvernul a prevăzut și o excepție de la această carantină: persoanele care sosesc în 

România din zonele de risc epidemiologic ridicat, dar doar dacă rămân pe teritoriul 

național pentru o perioadă mai mică de 3 zile și prezintă un test negativ pentru 

SARS-CoV-2, efectuat cu cel mult 48 de ore înaintea intrării pe teritoriul național. 

Celelalte persoane care sosesc în România din țările/zonele de risc epidemiologic 

și intră în carantină pentru o perioadă de 14 zile, pot ieși din carantină după a 10-a 

zi, dacă efectuează un test pentru SARS-CoV-2 în a 8 a zi de carantină, iar 

rezultatul acestuia este negativ și nu prezintă simptomatologie specifică. 

 

Care sunt țările incluse în Zona Galbena (stat / rata de incidenta cumulata la 

100.000 locuitori) 

 

Israel - 936.1 

Andorra - 716.8 

Muntenegru - 564.9 

Bahrain - 497.4 

Aruba - 496.7 

Argentina - 392.0 

Guam - 347.9 

Bonaire, Saint Eustatius and Saba - 338.7 

Spania - 319.3 

Cehia - 311.8 

Costa Rica - 306.5 

Puerto Rico - 301.3 

Bahamas - 266.8 

Republica Moldova - 246.9 



CNSLR Fratia | Revista Presei 6 octombrie 2020 47 

 

Franta - 246.8 

Olanda - 243.4 

Gibraltar 243.3 

Polinezia Franceza - 231.3 

Sint Maarten - 224.1 

Liban - 221.4 

Belgia - 220.5 

Panama - 207.5 

Capul Verde - 200.6 

Statele Unite ale Americii - 186.3 

Peru - 182.3 

Kuweit - 180.4 

Columbia - 178.7 

Brazilia - 175.6 

Armenia - 171.2 

Marea Britanie - 163.1 

Islanda - 161.1 

Oman - 156.7 

Irak - 152.9 

Maldive - 151.8 

Paraguay = 151.3 

Luxembourg - 147.4 

Belize - 145.8 

Emiratele Arabe Unite - 142.1 

Palestina - 140.3 

Danemarca - 134.9 

Libia - 130.7 

Ungaria - 129.1 

Chile - 126.1 

Slovacia - 118.6 

Ucraina - 115.4 
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Austria - 113.6 

CuraÃ§ao - 112.6 

Georgia - 110.7 

Qatar - 110.2 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 România are printre cei mai tineri profesori din UE, în mediul 

preuniversitar. Mai puțin de 30% dintre ei au peste 50 de ani, iar cu vârste de 

peste 60 de ani sunt mai puțin de 8%. 

Realizată de Eurostat cu ocazia Zilei Internaționale a Profesorului (5 octombrie), 

statistica prezintă date din 2018, însă în această vară numeroși profesori români s-

au pensionat din cauza pandemiei, vârsta mmai înaintată și sexul masculin fiind 

factori de risc în cazul infectării cu coronavirus. 

Dintr-un total de 172.595 de profesori care predau în sistemul de învățământ din 

România înainte de pandemie, 3.413 dintre profesori din învățământul 

preuniversitar (sub 2%) erau în vârstă  peste 65 de ani. 

De asemenea, mai puțin de 10% dintre învățători (ciclul primar) sunt bărbați 

(4.776), în vreme ce în ciclul gimnazial 27% dintre profesorii sunt bărbați 

(18.537), față de 28,5% (15.826) dintre profesorii de liceu.  

La nivelul Uniunii Europene în 2018, erau 5,2 milioane de profesori angajați în 

învățământul primar, gimnazial și liceal, dintre care 72% (3,7 milioane) erau femei. 

În ceea ce privește structura lor de vârstă, 0,4 milioane (7% din total) aveau sub 30 

de ani, în timp ce 2 milioane (39%) aveau peste 50 de ani.  

Italia, țara cea mai afectată din Europa la începutul pandemiei, are cea mai 

îmbătrânită populație de dascăli, cu mai mult de jumătate (54%) având peste 50 de 

ani.  

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 6 octombrie 2020 49 

 

Doar 1% din cadrele didactice din UE aveau peste 65 de ani în 2018. Cea mai mare 

pondere a cadrelor didactice din această grupă de vârstă s-a înregistrat în Estonia 

(8%), Letonia (5%), Suedia și Danemarca (ambele 4%). 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 PRIMER: Romania trebuie sa isi faca urgent stocuri de rezerva de 

medicamente 

Patronatul Producatorilor Industriali de Medicamente afirma ca Romania trebuie 

sa-si faca urgent stocuri de rezerva de medicamente pentru a trece cu bine peste 

sezonul rece in care va aparea si noul val de infectii cu SARS-CoV-2. 

 

PRIMER atrage atentia ca, pentru "a strabate urmatoarele 6 luni, care sunt critice", 

tarile europene incep sa isi faca stocuri substantiale de medicamente utilizate in 

raceala si gripa, de produse injectabile de urgenta utilizate in sectiile de terapie 

intensiva, precum si de antivirale care "demonstreaza rezultate promitatoare in 

tratamentul COVID-19". 

 

"Inca din lunile iulie si august producatorii de medicamente din Romania au primit 

comenzi de la export de pana la 10 ori mai mari fata de aceeasi perioada a anului 

2019, semn ca tarile destinatare isi fac stocuri strategice pentru a trece peste 

pericolele din toamna si iarna aceasta", a declarat directorul executiv PRIMER, 

Dragos Damian, potrivit unui comunicat transmis AGERPRES. 

 

Potrivit PRIMER, tari din Uniunea Europeana, cum ar fi Spania, Portugalia, 

Germania, Suedia, Tarile Baltice, Italia, precum si tari din fostul spatiu sovietic, 

Orientul Mijlociu si Asia comanda cantitati suplimentare de medicamente utilizate 

in tratamentul simptomelor racelii, gripei si infectiei cu SARS-CoV-2, cum ar fi 

paracetamol si ibuprofen, dar si medicamente injectabile utilizate in sectiile de 

terapie intensiva, cum ar fi antibiotice, analgezice, adrenalina, sedative, 

anticoagulante, relaxante musculare, solutii perfuzabile. 

 

https://ziare.com/social/medicamente/
https://ziare.com/social/gripa/
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"Unele dintre aceste medicamente sunt comandate in baza unor autorizatii de nevoi 

speciale de catre tarile destinatare, astfel incat sa se poata face stocuri cat mai 

rapid", a explicat Damian. 

 

Totodata, afirma PRIMER, sunt tari care comanda de la producatorii din state 

precum Japonia, Rusia, Coreea de Sud si India cantitati semnificative de 

medicamente generice care "au demonstrat rezultate promitatoare" in tratamentul 

infectiei cu SARS-CoV-2, cum ar fi hidroxiclorochina, dexametazona, favipiravir 

si umifenovir. 

Potrivit sursei citate, pana in acest moment, producatorii de medicamente din tara 

nu au primit comenzi de la autoritati pentru a crea stocuri de urgenta, astfel ca 

membrii PRIMER au liniile ocupate cu fabricarea comenzilor pentru export. 

 

"Romania trebuie sa comande imediat stocuri din medicamentele mentionate mai 

sus, in cantitati suficiente. Stam la dispozitia autoritatilor, insa, daca nu se fac 

comenzi din timp, exista un risc serios, la fel ca in primavara acestui an, ca 

medicamentele necesare sa nu mai poata fi gasite sau sa nu putem fabrica stocuri 

suplimentare. In plus, daca intervin noi stari de urgenta, medicamentele din import 

nu vor putea sa ajunga in tara daca se vor inchide granitele", a avertizat directorul 

executiv PRIMER. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 FMI, către țările bogate: Faceți investiții publice, creați locuri de muncă și 

nu vă axați pe reducerea datoriei 

Fondul Monetar Internațional (FMI) a cerut luni țărilor bogate să își mărească 

investițiile publice pentru a accelera redresarea economiei afectată de pandemia de 

coronavirus, abandonând astfel preocuparea tradițională cu privire la reducerea 

datoriilor, potrivit AFP. 
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Investițiile publice au „un rol central de jucat” în redresarea economică, spune 

organizația, subliniind că țările bogate ar trebui să profite de costurile de împrumut 

scăzute din punct de vedere istoric pentru a-și crește imediat cheltuielile pentru 

întreținerea infrastructurii. 

 

Lumea este în recesiune, dar „suntem într-o situație fără precedent, cu costuri 

foarte mici de împrumut, infrastructură în descompunere, inclusiv în economiile 

avansate” și mulți șomeri care au nevoie să lucreze, susține Paolo Mauro, unul 

dintre șefii Direcției Afaceri Bugetare a Fondului Monetar Internațional. 

 

"Investițiile publice pot oferi acest sprijin necesar activității economice și creării de 

locuri de muncă", a adăugat economistul, care a prezentat un capitol al raportului 

privind supravegherea bugetară, înainte de reuniunile de toamnă ale FMI. 

 

Instituția de la Washington și-a făcut calculele: creșterea investițiilor publice cu 

1% din PIB în următorii doi ani ar stimula creșterea cu 2,7%, investițiile private cu 

10% și ocuparea forței de muncă cu 1,2%. Cu condiția ca investițiile să fie „de 

înaltă calitate”. 

 

"Pentru Uniunea Europeană, acest lucru ar crea 2 până la 3 milioane de locuri de 

muncă. Pentru Statele Unite, ar fi aproape 2 milioane de locuri de muncă", a spus 

Mauro. 

 

De asemenea, țările ar trebui să pregătească noi programe de cheltuieli axate pe 

infrastructura digitală și tehnologiile ecologice pentru a asigura o redresare 

ecologică, spun autorii raportului. 

Potrivit estimărilor Fondului, sunt create 2 până la 8 locuri de muncă pentru fiecare 

milion de dolari investiți în infrastructura tradițională. Și se creează 5-14 locuri de 

muncă pentru fiecare milion investit în cercetare și dezvoltare, electricitate 

ecologică sau chiar clădiri eficiente din punct de vedere energetic. 
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FMI: O parte din infrasctructura franceză sau americană este învechită 

 

Întrucât aceste proiecte pot dura mult timp pentru a fi implementate, FMI 

recomandă ca prim pas creșterea imediată a ritmului de întreținere a infrastructurii. 

 

"Avem multe oportunități de investiții în lucrări de întreținere nu numai în țările 

sărace, ci și - și mai mult - în economiile avansate", a comentat Paolo Mauro. 

 

El a citat în special exemplul Franței, unde un sfert din conductele de apă potabilă 

au atins vârsta la care trebuie înlocuite. 

 

"În Statele Unite, vârsta medie a podurilor este în prezent de 45 de ani. Și de la 

ingineri știm că durata de viață tipică a unui pod este de 50 de ani", a mai subliniat 

el. 

 

El a argumentat, de asemenea, că o mulțime de lucrări de întreținere ar trebui 

efectuate oricum chiar și în afara pandemiei. 

 

Cu toate acestea, investițiile în întreținerea infrastructurii pot fi imediate și pot crea 

un număr mare de locuri de muncă. 

 

„Prin urmare, este prioritatea maximă”, a rezumat Paolo Mauro. 

 

Cu toate acestea, țările trebuie să lucreze în paralel cu proiectele de luptă împotriva 

schimbărilor climatice pentru a contribui la o redresare „verde”, a declarat pe blog 

Vitor Gaspar, directorul departamentului de finanțe publice. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Comisarul European pentru Economie: Regulile UE care stabilesc limite 

pentru împrumuturile și deficitul guvernamental vor rămâne suspendate și în 

2021. 

Blocul comunitar se străduiește să susțină statele membre în recuperarea din 

recesiunea cauzată de pandemie, a declarat Paolo Gentiloni, la conferința de presă 

a Eurogrupului. “În ceea ce privește politica fiscală, am trimis o scrisoare 

săptămâna trecută miniștrilor de finanțe ai UE pentru a le oferi îndrumări, în timp 

ce își pregătesc bugetele naționale pentru 2021. Politicile fiscale ar trebui să 

sprijine redresarea anul viitor, atât la nivelul Zonei Euro, cât și în celelalte state 

membre. Măsurile fiscale adecvate pentru susținerea redresării vor trebui alese cu 

atenție. Principiul de bază, așa cum este explicat în scrisoarea noastră, este că 

măsurile ar trebui să fie temporare si bine direcționate. Utilizarea și eficacitatea 

acestora trebuie revizuite periodic”, a continuat Comisarul European. 

“Există, desigur, o diferență între o politică fiscală care vizează abordarea 

situației de urgență și una care se concentrează pe realizarea unei redresări 

durabile. Relevanța acestor două tipuri de politică fiscală în 2021 va depinde de 

traiectoria coronavirusului. Ambele pot coexista efectiv – urgența și recuperarea – 

și probabil așa va trebui, deoarece tranziția de la faza pandemică la cea post-

pandemică nu va fi clară. Va fi treptată. Probabil că incertitudinea va rămâne 

prezentă. Deci agilitatea și flexibilitatea vor fi esențiale în proiectarea și 

implementarea politicilor fiscale pentru 2021.“ 

Comisia Europeană, însărcinată cu aplicarea regulilor fiscale, a suspendat la 

începutul anului cerința UE de a menține deficitele guvernamentale sub 3% din 

PIB și de a reduce datoria publică în fiecare an, întrucât economia a intrat într-o 

scădere record. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 OMS estimează că una din zece persoane s-a infectat cu coronavirus, la nivel 

mondial. Director OMS: „Marea majoritate a lumii rămâne în pericol. Ne 

îndreptăm spre o perioadă dificilă”. 

”Cele mai recente estimări ne spun că aproximativ 10% din populația globală ar fi 

fost infectată cu acest virus”, a declarat Mike Ryan, expert al OMS în situații de 

urgență. Oficialul a mai precizat că procentul persoanelor infectate variază în 

funcție de țară și de mediul în care trăiesc, urban sau rural. 

”Asta înseamnă că marea majoritate a lumii rămâne în pericol. Acum ne îndreptăm 

spre o perioadă dificilă. Boala continuă să se răspândească”, a adăugat expertul 

OMS. 

Totodată OMS anunță că în anumite părți din sud-estul Asiei focarele sunt în 

creștere, iar în unele zone din Europa și regiunea estică a Mediteranei se 

înregistrează o creștere a numărului cazurilor de coronavirus și deceselor asociate. 

Populația mondială este acum de peste 7,8 miliarde, ceea ce ar însemna, conform 

estimări Organizație Mondiale a Sănătății, că peste 780 de milioane de persoane s-

au infectat cu coronavirus. Numărul este cu mult mai mare decât cel anunțat 

oficial. Până azi la nivel mondial au fost raportate peste 35 de milioane de cazuri 

de  COVID-19 și peste un milion de decese. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Marile puteri ale lumii se pregătesc de un război geopolitic mondial pentru 

litiu şi alte metale rare esenţiale industriilor electromobilităţii şi apărării 

Odată cu revoluţia electromobilităţii, marile puteri ale lumii s-au trezit în faţa 

nevoii de a avea surse sigure de metale rare, în special de litiu, o materie primă 

indispensabilă bateriilor pentru maşini şi alte vehicule electrice. SUA urmăreşte să-

şi limiteze în special dependenţa faţă de China. 

În luna august a anului trecut, preşedintele SUA Donald Trump s-a arătat interesat 

să cumpere Groenlanda, un uriaş teritoriu autonom danez dependent de pescuit şi  
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subvenţii de la guvernul Danemarcei. Ideea a fost respinsă ca „absurdă“ de 

autorităţile daneze, însă vâlva stârnită de Trump a expus importanţa strategică a 

Groenlandei în contextul cursei pentru cucerirea Arcticii şi a resurselor minerale 

ale regiunii. SUA au o bază militară strategică pe insulă, cea mai mare din lume, 

iar companiile miniere prospectează acolo după minereuri conţinând metale rare, 

uraniu sau aur, scrie BBC. 

După şocul produs de Trump a urmat surpriza: în aprilie, SUA au anunţat un 

pachet de ajutor de 12,1 milioane de dolari pentru Groenlanda, decizie salutată de 

guvernul local. Asistenţa ar trebui să contribuie la dezvoltarea economică a 

Groenlandei, mai ales pe latura resurselor naturale şi educaţiei. Agenţia AP a 

raportat că o mare parte din acest ajutor va fi sub forma consultanţei de specialitate 

americane. SUA concurează cu Rusia şi China pentru resursele arctice. 

Luna trecută, Trump s-a lăudat cu aducerea la masa negocierilor a liderilor din 

Kosovo şi Serbia, efort încununat cu un acord de apropiere economică a celor două 

state balcanice care în urmă cu două decenii s-au înfruntat într-un război sângeros. 

Ca parte a acordului, o agenţie de stat americană va asigura finanţare pentru 

diferite proiecte bilaterale. Unul dintre acestea este o viitoare centrală electrică care 

va folosi baterii cu ioni de litiu pentru stocarea energiei. 

Legat de litiu, grupul minier anglo-australian Rio Tinto a descoperit în 2004 un 

depozit de borat de litiu în valea râului Jadar din Serbia despre care se estimează că 

ar conţine 10% din depozitele de litiu la nivel mondial. Acest metal rar devine o 

materie primă extrem de importantă în contextul dezvoltării accelerate a sectorului 

electromobilităţii. Litiul este important şi în industria apărării. Rio Tinto are printre 

acţionarii mari o companie de stat chineză. 

China este unul din liderii mondiali la producţia de baterii cu litiu, iar în ultimii ani 

Serbia s-a apropiat rapid, economic şi politic, de puterea asiatică. Prin acordul de 

apropiere economică, Washingtonul forţează Belgradul să se distanţeze de Beijing. 

Între timp, Trump a semnat un ordin executiv prin care a declarat urgenţă naţională 

creşterea producţiei de metale rare şi în care se arată că „America nu poate fi 

dependentă de importurile de la adversari străini de minerale critice din ce în ce 

mai necesare pentru menţinerea forţei militare şi economice în secolul 21“. 
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De asemenea, guvernul american a investit 25 de milioane de dolari într-un grup 

minier britanic, TechMet, specializat în producţia de metale rare ca litiul şi 

cobaltul, scrie The Telegraph. 

Potrivit Asia Times, China controlează peste 80% din sursele de aprovizionare 

externe cu metale rare ale Americii. De asemenea, China controlează 90% din 

producţia globală de pământuri rare. Washingtonul se teme că Beijingul şi-ar putea 

folosi poziţia dominantă în comerţul global ca pe o armă contra companiilor 

americane dependente de importurile de metale rare, notează The Telegraph. 

Şi nu doar Washingtonul este îngrijorat de avantajele pe care China le are în acest 

comerţ. Spre exemplu, Comisia Europeană lucrează la o strategie privind materiile 

prime precum litiul prin care urmăreşte să reducă dependenţa industriilor europene 

de China prin stimularea colaborării industriale şi asigurarea de finanţare 

sustenabilă pentru noi producători. 

Noul grup industrial are ca model Alianţa Europeană a Bateriilor, care reuneşte 

peste 200 de companii, guverne şi organizaţii de cercetare pentru producţia de 

baterii destinate sectorului auto, potrivit Euractiv. 

Maroš Šefcovic, vicepreşedintele Comisiei Europene responsabil cu relaţiile 

interinstituţionale, apreciază că Europa ar putea deveni autosuficientă în privinţa 

aprovizionării cu litiu până la mijlocul deceniului. În aprilie, investitorii au dat 

undă verde unui proiect de producere a litiului în Cehia, care deţine unele dintre 

cele mai mari rezerve de metal din Europa. În prezent, principalul producător 

european este Portugalia, cu o cotă de piaţă de 11%, însă costurile de producţie îi 

sunt mai mari decât cele ale concurenţilor străini, notează Euractiv. 

Australia, care deţine o şesime din depozitele de pământuri rare ale lumii, s-a aliat 

cu SUA pentru a deschide noi exploatări şi sprijini intrarea pe piaţă a unor jucători 

noi. Rusia intenţionează să investească 1,5 miliarde de dolari în industria metalelor 

rare, cu intenţia de a deveni al doilea producător la nivel mondial, după China, 

până în 2030, scrie Reuters, care citează un oficial guvernamental de top. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 


